
Over dit boek

Dit is een digitale kopie van een boek dat al generaties lang op bibliotheekplanken heeft gestaan, maar nu zorgvuldig is gescand door Google. Dat
doen we omdat we alle boeken ter wereld online beschikbaar willen maken.

Dit boek is zo oud dat het auteursrecht erop is verlopen, zodat het boek nu deel uitmaakt van het publieke domein. Een boek dat tot het publieke
domein behoort, is een boek dat nooit onder het auteursrecht is gevallen, of waarvan de wettelijke auteursrechttermijn is verlopen. Het kan per land
verschillen of een boek tot het publieke domein behoort. Boeken in het publieke domein zijn een stem uit het verleden. Ze vormen een bron van
geschiedenis, cultuur en kennis die anders moeilijk te verkrijgen zou zijn.

Aantekeningen, opmerkingen en andere kanttekeningen die in het origineel stonden, worden weergegeven in dit bestand, als herinnering aan de
lange reis die het boek heeft gemaakt van uitgever naar bibliotheek, en uiteindelijk naar u.

Richtlijnen voor gebruik

Google werkt samen met bibliotheken om materiaal uit het publieke domein te digitaliseren, zodat het voor iedereen beschikbaar wordt. Boeken
uit het publieke domein behoren toe aan het publiek; wij bewaren ze alleen. Dit is echter een kostbaar proces. Om deze dienst te kunnen blijven
leveren, hebben we maatregelen genomen om misbruik door commerciële partijen te voorkomen, zoals het plaatsen van technische beperkingen op
automatisch zoeken.

Verder vragen we u het volgende:

+ Gebruik de bestanden alleen voor niet-commerciële doeleindenWe hebben Zoeken naar boeken met Google ontworpen voor gebruik door
individuen. We vragen u deze bestanden alleen te gebruiken voor persoonlijke en niet-commerciële doeleinden.

+ Voer geen geautomatiseerde zoekopdrachten uitStuur geen geautomatiseerde zoekopdrachten naar het systeem van Google. Als u onderzoek
doet naar computervertalingen, optische tekenherkenning of andere wetenschapsgebieden waarbij u toegang nodig heeft tot grote hoeveelhe-
den tekst, kunt u contact met ons opnemen. We raden u aan hiervoor materiaal uit het publieke domein te gebruiken, en kunnen u misschien
hiermee van dienst zijn.

+ Laat de eigendomsverklaring staanHet “watermerk” van Google dat u onder aan elk bestand ziet, dient om mensen informatie over het
project te geven, en ze te helpen extra materiaal te vinden met Zoeken naar boeken met Google. Verwijder dit watermerk niet.

+ Houd u aan de wetWat u ook doet, houd er rekening mee dat u er zelf verantwoordelijk voor bent dat alles wat u doet legaal is. U kunt er
niet van uitgaan dat wanneer een werk beschikbaar lijkt te zijn voor het publieke domein in de Verenigde Staten, het ook publiek domein is
voor gebruikers in andere landen. Of er nog auteursrecht op een boek rust, verschilt per land. We kunnen u niet vertellen wat u in uw geval
met een bepaald boek mag doen. Neem niet zomaar aan dat u een boek overal ter wereld op allerlei manieren kunt gebruiken, wanneer het
eenmaal in Zoeken naar boeken met Google staat. De wettelijke aansprakelijkheid voor auteursrechten is behoorlijk streng.

Informatie over Zoeken naar boeken met Google

Het doel van Google is om alle informatie wereldwijd toegankelijk en bruikbaar te maken. Zoeken naar boeken met Google helpt lezers boeken uit
allerlei landen te ontdekken, en helpt auteurs en uitgevers om een nieuw leespubliek te bereiken. U kunt de volledige tekst van dit boek doorzoeken
op het web viahttp://books.google.com
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VOORBERIGT.

Maatfchappij : Tot nut van 't Alge

meen , onder hare overige werkzaamheden , ah

tene der voornaamfte tellende de zorg voor

eene juiste en regelmatige kennis onzer, zoo

fchoone Moedertaal, gaf, te dien einde, eerst

eene Rudimenta en vervolgens eene Syntaxis

uit; om nu alles, wat tot het Schoolonderwijs

in dit opzigt , gevorderd wordt , volledig te ma

ken, voegt zij hierbij eene Grammatica cf

Nederduitfche Spraakkunst,

Han



Hartelijk hoopt de Maatfchappij , door het

een en ander, het voorgemelde doel te helpen

hereiken, en alzoo de liefde voor de Vader-

landfche Taal, zoo naauw met de liefde voor

het Vaderland zelve verkonden, meer en meer

te ontvonken.

t

Pp last der Maatfchappij:

AMSTERDAM,

den 24 van Zomermaand

1814.



NëderduitsChê

SPRAAKKUNST.

INLEIDING.

$. i. Niets is er* dat den menich meer van

de dieren onderfcheidt en hooger boven dezel

ve verheft , dan het vermogen om zijne denk

beelden en gewaarwordingen , door duidelijke en

bepaalde klanken , aan anderen mede te deelen*

Dit heerlijk vermogen $ dat aan alle menfehen

gemeen is, draagt den naam van fpraak; welk

woord in zoo verre in beteekenis van taal

verfchilt, als door dit laatfte meer bepaaldelijk

het bijzonder zamenftel van klanken en woon*

den verftaan wordt, waarvan een volk zich*

in onderfeheiding van andere, tot uitdrukking

van zijne gedachten bedient.

%. 2. De voortreffelijkheid van het fpraak-

vermogen maakt het onderzoek van alles * wat

tot fpraak of taal betrekking heeft, voor den

redelijken mensch hoogst belangrijk. In 't bij

zonder is het van de uiterfte noodzakelijkheid

te weten , uit welke beginfeleri eene taal zij

zamengefteld, en wat men in acht moete ne

men , om dezelve wel te fpreken en te fchrijven.

De wetenfehap* welke dit leert,. wordt bij ons

Spraakkunst geheeten ; eene benaming , die geeps*

A zins
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zins ongepast is, naardien het meefte, dat

daartoe behoort, voor alle talen gemeen is.

De algemeenheid der benaming wordt voorts

nader gewijzigd door bijvoeging van den naam

der tale, voor welke een fpraakkunftig opftel

bijzonder is ingerigt, en in dien zin fpreekt

men van eene Nederduitfche , Franfche, En-

gelfche Spraakkunst enz.

$. |. Het tegenwoordig opftel heeft bijzon

der de Nederduitfche taal ten voorwerp, als

waaromtrent het voor elk Nederlander bovenal

van het hoogfte belang is, dat gene te we

ten, 't welk wij boven zeiden, dat in de

Spraakkunst geleerd wordt. Ten einde aan het

oogmerk van een dergehjk opftel , zoo veel mo

gelijk, geheel te voldoen, zullen wij het on

ze in drie Hoofdftukken verdeelen. Het eer-

lle zal ovtr de letters, of de enkele klank-

teekenen, waarvan men zich in het Neder-

duitsch bedient , mitsgaders ever derzelver sa

menvoeging tot lettergrepen en voorden hande

len ; in het tweede zullen wij de onderfchei-

dene deelen of foorten van woerden, uit welke

onze moedertaal is zamengefteld , en 't geen

tot de volledige kennis en het regte gebruik

van dezelve behoort, voordragen; het derde ein

delijk zal eene ontvouwing behelzen van de

voornaamfte regelen voor de [peiling, of het

wel fchrijven der Nederduitfche taal. De laat-

fle worden veelal vooraan geplaatst ; doch,

daar de meefte derzeive niet , dan na eene voor-

ioopige kennis der onderfcheidene taaldeelen,

verftaanbaar zijn, achten wij het voegzamer

dezelve op de verhandeling van deze te doen

volgen. —
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L HOOFDSTUK.

OVER DE LETTERS EN DEKZELTIR

ZAMENVOEGING TOT LETTER

GREPEN EN WOORDEN.

A. Getal der letters.

%. 4. Het getal van letteren of klankteekfi-

nen, die wij tot het fchrijven van echt Ne-

derduitfche woorden noodig hebben, bedraagt

niet meer dan drie en twintig, te weten: A.

B, D, E, F, G, CH, H, I, (J), K,

L, M, N, O, P, R, S, T, U, V, W,

IJ, Z. Buiten deze bedienen wij ons, doch

alleen in woorden van vreemde herkomst , nog

van vier andere letteren , namelijk C , Q , X

en Y, als in Cicero, oceaan, Qjtirinus , JCer*

ges, Egypte, enz.

§. 5. De bovenftaande opgave verfchilt ee-

nigzins van de gewone, waarbij de C onder

de Nederduitfche letters geteld, en de CH niet

als een enkelvoudig klankteeken opgegeven

wordt* Doch de C behoort, gelijk wij reeda

aanmerkten, op zich zelve niet tot het Ne-

Ai der
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derduitfche Abé , en de CH , hoezeer aan het

oog eene verceniging van twee letteren aanbie

dende, drukt echter inderdaad dechts een' en

kelen klank uit; weshalve wij geene zwarig

heid gemaakt hebben, dit dubbelvormig klank

teeken onder het getal der letteren, als aan

duidingen van enkelvoudige klanken, op te

nemen,

B. Soorten der letters.

%. 6. De letters zijn verdeeld in twee hoofd-

foorten. De eerfte hoofdfoort bevat die letter9,

welke op zich zelve , zonder behulp van eeni-

ge andere , een volkomen geluid geven ; de

tweede die, welke niet, dan door medewer

king van eenige der eerfte, eenen vollen klank

vormen. De eerfte worden klinkers, de laat-

fte medeklinkers genoemd.

C. Over de klinkers.

$. 7. De klinkers zijn, naar de thans aan-

genomene uitfpraak, zes in getal, te weten,

a, e, i, 0, u en ij. Volgens de ware en

oorfpronkelijke uitfpraak nogtans, hebben wij

er dechts vijf, als moetende de laatlte, welke

thans algemeen eenen klank heeft, nabij ko

mende aan dien van «', eigenlijk als eene dub

bele i worden uitgefproken. Dan, daar deze

echte uitfpraak, in de algemeene fpreek- en

fchrijftaal ,- door de andere geheel verdrongen

is , wordt de . ij , met regt , als een zesde

klinker opgegeven. Voor de ij fchrijft men

ook wel y; doch dit klankteeken behoort al

leen ia «itheeuuchc woorden gebruikt te wor

den ,
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ien , waar het bij de uitfpraak den klank van

i heeft, als Cyrus , Euryalus , Egypte enz.

5. 8. De vijf eerstgenoemde klinkers hebben ,

met uitzondering van de i , welke , naar de te

genwoordige uitfpraak, in echt Nederduitfche

woorden altijd kort is(*), een kort en lang geluid.

Dus is de a kort in dag , zak , lang in dagen ,

zaak; de e kort in aarde, bel, dewijl, lang

in beek, been, leven; de 0 kort in bot, mol,

•wolk, kolk, lang in boom, door, koken; de u

kort in dun , munt , lang in duur , vuur.

$. 9. Behalve het aangewezene, valt ten

aanzien der e en 0 nog een ander verfchil van

klank op te merken. Beide deze klinkers na

melijk hebben, zoo wel kort als lang zijnde,

ook een zacht, en fcherp geluid. Dus is de e

zacht -kort in aarde, gezin, troffel, fcherp -

kort in fel, gezel, [nel. Dezelfde letter is

zacht -lang in beek, week (tijd van zeven da

gen) en in de eerfte lettergreep van geven,

leven, fcherp -lang in been, week (zacht) en

in de eerfte lettergreep van keeren, leeren.

Des-

(*) Sedert men de dubbele / of ij der ou

den, nagenoeg als den tweeklank ei, heeft begon-

ïien uit te fpreken, heeft men de lange i alleen

in eenige woorden van vreemde herkomst , als Ori-

gttut , Zacharia, ju/iitie enz. Misfchien zal ie

mand hiertegen inbrengen, dat de ie tegenwoor.

dig onder ons vrij algemeen, als eene verlengde /,

klinkt , en , in vele gevallen althans , als zoodanig

befchouwd moet worden. Zonder dit laatfte ge

heel te ontkennen, zien wij echter geene reden,

om niet , in overeenkomst met het algemeene ge

voelen, de je onder de tweeklanken te rangfchik.

U«a. .

. A3
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Desgelijks is de o zacht -kort in bol, vol,

•wolk, fcherp - kort in kok, mol, volk; en

2acht-lang in door, molen, fcherp -lang in

boom, loopen.

$. 10. Ten aanzien van het onderfcheid

der zacht- en fcherp -korte e en o is geene

bedenking , daar hetzelve zich , bij de uitfpraak ,

aan een' iegelijk kenbaar maakt. Doch het

onderfcheid der zacht- en fcherp -lange e en

9 is, in de uitfpraak der meeste Nederlanders,

geheel verloren gegaan; weshalve fommigen

het wezenlijk beftaan daarvan in d« algemeene

of lands-taal, in onderfcheiding van de itede-

lijke of gewestelijke, in twijfel trekken. Kun

dige taalbeoefenaars echter hebben dit beftaan,

door vergelijking van de oude vermaagfchapte

talen, door bijbrenging van het gezag van

vele vroegere en latere fchrijveren, door be

roeping op de uitfpraak der Zeeuwen, der

bewoneren van den Maaskant en van vele an

dere ftreken van ons vaderland , door aanvoe

ring eindelijk van vele gebruikelijke klankver-

wisfelingen, waarin zich, ten aanzien der

zacht - en fcherp - lange c en o een ftandvastig

onderfcheid voordoet , zoo onwederlegbaar

bevestigd, dat men daaromtrent geenen rede

lijken twijfel voeden kan. Welken invloed

het opgemerkte onderfcheid tusfchen de zacht -

en fcherp -lange e en o op de fpelling behoort

te hebben , zullen wij in *t vervolg nader aan

wijzen.

J. ii. Eindelijk moet omtrent den klinker

i nog worden aangemerkt, dat dezelve, aan

het begin van een woord voor een' anderen

klinker komende,, door de fchieüjkheid de;
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uitrpraak, een geluid verkrijgt, waardoor hij

eenigzins naar een' medeklinker zweemt. Ook

wordt hij , gelijk bekend is , in dat geval met

een' langen ftaart gefchreven.

D. Over de medeklinkers.

$. 12. Wij hebben te voren reeds met een

woord gezegd, dat de c, q en * niet te pas

komen , dan in woorden van vreemde herkomst.

In oorspronkelijk Nederduitfche woorden, ver

vangt de s of k de plaats der c , de ky/ die

der q, en de ks die der x, als fieren, kel

der , kwaad* reeks. De c echter, voor zoo

verre zij als s luidt, is door het gebruik nog

behouden in eenige woorden , die , offchoon

eigenlijk van vreemden oorfprong zijnde, nog-

tans door inlijving het Nederduitsch burgerregt

ontvangen hebben, als oceaan, officier, citroen

enz. Doch hierover in 't vervolg nader.

$. 13. De h is niets meer dan eene fcher-

pe uitblazing van den adem voor eene klink

letter, en kan dus naauwelijks onder de me

deklinkers geteld worden. Van daar, dat zij

in fommige gewesten van ons vaderland , bij de

uitfpraak, wordt weggelaten, waar de algemee-

ne uitfpraak die laat hooren. Dus zeggen de

Zeeuwen en die van Gouda aan, ond, uis ,

voor het gewone haan, hond, huis. Ook ia

de algemeene fpreek- en fchrijftaal, laat me»

de h9 die in hooren voorkomt, in oor weg,

$. 14. Eenige der bovengenoemde mede

klinkers verfchillen onderling niet anders, dan

ia zachtheid of fcherpte van uitfpraak, en

A 4 wo»
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worden dus, met regt , verwantfchapte medeklin

kers genoemd, Tot deze klasfe behooren

b en p9

d en t,

g en ch>

v en ƒ,

z en

Van welke de vijf eerfte zacht, de vijf laatr

fle fcherp zijn. Dit verfchil van uitfpraak doet

zich voor in bad en pad, bek en pek , tob

(tobbe) en top; in dak en tak, doch en. toch,

moed en moet; in jagen en juichen, logen en

loochenen, dog (hond) en doch; in vaam en

faam, veilig en feilen; in (verfagen)

en zagen, in 2»//<« en (follen). Van

deze zijn de v en z altijd te zacht gekeurd , om

eene lettergreep te duiten; weshalve men, in geef

en geeft, lees en leest, eene / en s gebruikt,

niettegenstaande men geven en lezen fcb rijft.

Anders is het met de drie overige zachte let

ters b, d en g, gelegen. Doch in het vervolg

rullen wij hierover meerder zeggen.

J5. Zamcnvoeging van klinkers , en bijzon*

der over de twee- en drieklanken.

§. 15. De zamcnvoeging van klinkers ge»

fchiedt, of om denzelfden klank te verlengen,

ef om een' gemengden klank uit te drukken.

Tot het eerfte oogmerk moet men zich van

twèe gelijke klinkers bedienen , als maan , been ,

boor, muur. Tot het laatstgenoemde einde

worden enderfcheidene klinkers bijeengevoegd.
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tilt welke bijeenvoeging twee- eit drieklanken

geboren worden.

§. 16. Tweeklanken ontftaan door vereeni-

ging van de enkele a, e, i, oen a, met et

i of u, als

au, in dauw, Paus, Laurens.

ei, in leiden, reizen, weiden, in onderfehei-

ding van lijden, rijzen, wijden,

eu, in geur, kleur, reuk.

ie, in brief, lief, ziel, zien.

ee, in doen, goed, moed, zoet.

»u, in goud, koud, vrouw,

ui, in huid, huis, ruit.

Oudtijds was , bij de genoemde , nog}een twee

klank ai in gebruik; doch deze is thans uit de.

fchrijftaal verbannen , welke daarvoor den twee

klank ei in plaats ftelt. Dit geldt ook omtrent

ei (tusfchenwerpfel) en Mei, zoo als men, in

ftede van ai en Mat, behoort te fchrijven.

Voorts verkrijgt men insgelijks tweeklanken

door zamenvoeging van de dubbele aa, ee, 00

met » of b, als

aai , in baai , fraai , taai.

aau , in blaauw , gaauw , flaauw.

ecu, in eeuw , leeuw , fneeuw,

cii, in dooi, kooi, prooi.

$. 17. Drieklanken ontfhan door vereeni*

ging van ie en oe met u of i, als

ieu, in kieuw, nieuw.

««', in bloei, groei, moeite.

A 5 F.
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F. Zamtnvteging van medeklinkers.

$. il. Het verdient hier insgelijks opmer

king, dat er in onze taal een aantal medeklin

kers zijn , die , in verfchillende zamenvoegingen ,

zonder tusfchenkomst van een' klinker, eikan

deren kunnen voortdrijven , en een woord of eene

lettergreep aanvangen. Hieruit ontftaat eene

menigte van zamengeftelde medeklinkers, waar

van de mteste ons eene vereeniging van twee,

enkele ook van drie medeklinkers aanbieden.

De medeklinkers , welke op die wijze door andere

kunnen voortgedreven worden, zijn ch,l,m, n,

pt r, /, t en w. Van deze ontvangt de ch de /

voor zich in fchaap enz. , de / een groot aan

tal van medeklinkers, als de b in blaauw, de

ƒ in ftits, de g in glimp, de k in klinken, de

f in plant, de / in Jlaan en de v in vlam. Des

gelijks wordt de m voortgedreven door de / in

fmaak; de n door de k in knecht , door de /in

fnuit; de p door de / in /puit; de r door de b in

breed , door de dm dragen, door de g in gras ,

door de k in krasfen , door de p in praten , door

de t in trekken, door de vin vreugd, en door de w

in wreken; de s door de p in pfalm. De / eindelijk

krijgt , op gelijke wijze , de /voor zich in Jlaan,

en dewde d in dwingen, de k in kwaad, de t in

twijfelt en de at in zwenken. De vereeniging einde

lijk van drie medeklinkers , die , in den aanvang

van een woord of lettergreep , eikanderen voort

drijven , doet zich voor in fchrik , fpraak en

grand, waar de / beurtelings in zamenvoeging

met ch en r, met p en r en met t en r voorkomt.

J. 19. Voorts zij , bij deze gelegenheid , nog

met een woord aangemerkt, dat wij, in uit

heem
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heemfche woorden , ook fomwijlen eene vereeniging

van medeklinkers gebruiken , die anders aan onze

taal vreemd is , als van ph , in klank gelijk aan

onze /, in Phebus, Phedra, van th in The-

miftocles, apotheker, enz.

G. Samenvoeging van klinkers en medeklin

kers tot lettergrepen en woorden.

$. so. Door vereeniging van klinkers en

medeklinkers ontftaan lettergrepen en woorden.

Een klinker nogtans kan fomwijlen, op zich-

zelven, eene lettergreep, ja een woord uitma

ken, als de a en o in ader, over, het ij9

de a (eene rivier), u, voornaamwoord enz.

Meestal echter komen, ter vorming van eene

lettergreep , ten minfte één klinker en medeklin

ker bijeen i dikwerf ook ontftaat dezelve, of

door vereeniging van onderfcheidene klinkers,

of van klinkers en medeklinkers , op verfchillen-

de wijze zamengevoegd , gelijk uit de volgende

voorbeelden blijken kan: gij, wij, nu; ik,

op, uw, ei, ooi; zee, zie, koe; aan, een,

ook; man, bek, bok, lijk; gaan, been, boom,

muur, boek, buik; band, melk, lint, bont,

munt; baars, weent, loopt, huurt; markt,

werkt, bindt, torscht, heerscht; /lag, vlug;

flaan, bleek , bruin ; draai , groei; brand, ftond;

fiaart , gloort ; Jlrand,fprank ; fpreidt , ftroomt.

%. si. Eéne lettergreep, en, als zoodanig,

ook één klinker kan, blijkens de opgegevene

voorbeelden , een woord uitmaken. Veelal nog

tans beftaan de woorden uit twee of meer let.

tergrepen, als vader, beftuurder, regtvaardig-

beid, goedertierenheid ongeregtigheden, Kon
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fiantinopolitanen , overelomtegevwoordigheid ; wel

ke woorden ons van twee tot negen lettergre

pen aanbieden.

H. Over eenvoudige, of zamengejlclde woorden»

$. 22. De woorden zijn eenvoudig , of za-

mcngefleld. Tot de eenvoudige behooren niet

alleen die woorden, welke men ftam- of wor

telwoorden noemt, omdat zij niet van andere,

meer of min bekende, woorden zijn afgeleid,

als berg, buis, groot , goed enz., maar ook de

afgeleide, als gebergte, huisfelijk, grootheid,

goedheid enz. — Zamengeftdde woorden daar

entegen zijn die , welke uit twee of meer woor

den tot een zijn zamengefmolten , als bergrot ,

huisdier, grootmoedig, goedwillig, huisgods

dienst. Men kan ook vier, ja vijf woorden tot

een zamenvoegen , als blijkt uit veeartfenijkunst-

eefenfchool; doch over 't geheel z'fjn die za-

menftellingen , welke uit meer dan drie woor

den beftaan, als onbehagelijk en duister af te

keuren.

§. 23. Daar de meeste der onderfcheidene

taal- of rededeelen, die wij ftraks nader zullen

doen kennen , voor verfcbillende zamenftellingen

vatbaar zijn , is het getal van zamengeftelde

woorden zeer aanzienlijk. Zie hier eenige voor-'

beelden tot eene proeve. Twee of drie zelf»

ftandige naamwoorden vindt men bijeen in huis

dier, huisgodsdienst; twee bijvoegelijke naam

woorden in grootmoedig, goedwillig; een zelf-

ftandig en bijvoegelijk naamwoord in goudgeel,

gunsttijk, en omgekeerd in hoogmoed, groot-

/preker; een vporzetfel en zelfftandig naam

woord.
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woord in overmoed , tegenfpoed; een werk

woord en zelfftandig naamwoord in drinkgeld^

rekenkunst; een werkwoord en bijvoegelijk

naamwoord in gedenkwaardig.

§. 24. Voorts moet , ten aanzien der zamen-

ftellingen, nog worden opgemerkt, dat hetgeen

de beteekenis van het geheele woord het meest

bepaalt, daarbij altijd vooraan geplaatst wordt.

Dus beteekent huisdier een dier, dat bij men-

fchen verkeert, in tegenftelling van die, welke,

uit hunnen aard , dezelve fchuwen. Van daar

ook, dat, bij voorbeeld, werkhuis geheel iets an

ders beteekent dan huiswerk, als gevende het

eerfte een huis te kennen, gefchikt om te

werken, het laatfte een werk, dat in huis ver-

rigt wordt.
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II. HOOFDSTUK.

TAAL*

A. Algemeen tverzigt van dezelve»

woorden , welke het zamenftel

eener tale uitmaken, zijn van onderfcheidenen

aard, en dragen verfchillende benamingen. Die,

welke eenig , op zich zelf beftaand , levend , of

levenloos voorwerp aanduiden, of ook een

voorwerp, dat wij ons, als op zich zelf be-

ftaande , voorftellen , dragen den naam van zelf-

ftandige naamwoorden. — Wil men een per-

foon of zaak nader bepalen, of ook algemeen

befchouwen, zoo bedient men zich van lid-

voorden. — De eigenfehap of hoedanigheid der

perfonen of zaken, van welke men fpreekt,

wordt door bijvoegelijke naamvoorden uitge

drukt. — Om het getal van zekere voorwer

pen aan te duiden, maakt men van telwoorden

gebruik. — Ten einde in eene zamenhangende

rede, door het gedurig herhalen van de na

men

OVER. DE ONDERSCHEIDENE

OF REDEDEELEN.
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men der voorwerpen , de aandacht niet te

vernaoeijen en te verwarren, bedient men zich

van kleinere woorden , die de plaats van dezelve

vervangen, en, uit dien hoofde, den naam van

voornaamwoorden dragen. — Die woorden , wel

ke dienen, om de werking van een voorwerp,

•n in 't algemeen alles, wat men daarvan zeg

gen wil, uit te drukken, worden werkwoorden

genoemd, en maken, nevens dezelfïtandige naam

woorden, het gewigtigst deel der rede uit,

aangezien geen volkomene zin zonder dezelve

kan plaats hebben. — De werking, toeftand,

of wat het zijn moge, door de werkwoorden,

of ook de hoedanigheid, door het bijvoegelijk

naamwoord uitgedrukt, heeft dikwerf eene na

dere wijziging of bepaling noodig. Ten dien

einde, geüjk mede om eenige omftandigheid

van tijd, plaats en wat dies meer zij aan te

duiden, bedient men zich van bijwoorden, —

Eene andere klasfe van woorden , die den naam

van voorzet/els dragen , is gefchikt , om de be

trekking der voorwerpen op elkander, of ook

om , met achtervoeging van een zelfftandig naam

woord , eenige omftandigheid uit te drukken. —

Ten einde het onderling verband van onder-

fcheiden» zinfneden, of ook van geheele vol

zinnen aan te duiden, bedient men zich van

eene foort van woorden, welke, uit hoofde

van deze hunne beftemming, voegwoorden ge

noemd worden. — Wanneer het eindelijk enkel

te doen is, om zekere aandoening of gewaar

wording uit te drukken, heeft de taal ook

daarvoor eene bijzondere klasfe van woorden,

die den naam van tusfehenwerpfels dragen.

Alle de opgenoemde foerten van woorden ko

men.

\
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ffien, met uitsondering van de lidwoorden»

waarvan fommige talen verdoken ziin, in all<

talen voor, en maken de noodzakelijke beftand*

deeJen van dezelve uit.

$. 26. Volgens de boven gedane opgave *

heeft de Nederduitfche taal, mpt de meest»

talen, de tien volgende taal- of rcdtdeelen

gemeen.

1. Zelfflandige naamwoorden.

2. Lidwoorden*

r 3. Bijvoegelijke naamwoorden*

4. Telwoorden.

5. Voornaamwoorden.

6. Werkwoorden*

7. Bijwoorden*

8. Voorzetfeli*

9. Voegwoorden*

10. Tusfchenwerpfels*

Over elk dezer taaldeelen zullen wij, naaf

de voorgemelde orde , afzonderlijk nader fpreken»

B. Over de zelfflandige naamwoorden.'

§. 27. Zelfflandige naamwoorden dienen, om

een' perfoon of zaak, waarvan gefproken wordt,

uit te drukken, het zij die, als zelfstandig

heid, met der daad in de natuur aanwezig zij»

het zij, als zoodanig, alleen in onze befchou»

wing befta , als man , vrouw , boom , huis , ta

fel, deugd, fchoonheid enz.

§. 28. Men kan de zelfftandige naamwoor

den in twee hoofdfoorten onderfcheiden , eigene

namelijk, en gemecne. Eigene zijn die, wel

ke

'
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ke dechts aan één pcrfóon of zaak , met uit-

duiting van andere, behooren , als Jan, Pie*

Ier, Nederland, Amfterdam, Parijs; gemeene

Worden die gene genoemd, welke op alle voor

werpen van dezelfde foort pasfcri , óf althans

aan meerdere gemeen zijn, als menschi man±

vrouw, dier, hond, flad, land, deugd, gereg*

Tigheid enz.

$. 29; Voorts zijn er onder de zelfftandige

naamwoorden ook zoodanige, die een voor

werp verkleind uitdrukken, en die den naam

van verkleinwoorden dragen. Deze verkleining

gefchiedt door je , tje of pje achter de woor

den te voegen, als dorpje, kutje, boompje*

Voor je of jen gebruikt men öok Wel ken9

als kindeken , jongsken. . Oudtijds waren ook

de verkleiningsuitgangen kijn en lijn in gebruik i

als windekijn , maagdclijti , oogelijn.

J. 30. Verder moeten, wij, met opzigt tot

de zelfftandige naamwoorden, nog op drie bij

zonderheden acht geven, eh wel 1) op hunne

geflachten, s.) op hunne getallen, 3) op hun-

tie naamvallen. Beginnen wij met de gedach

ten;

'a. Over de geflachten der zelfftandige naam*

woorden.

§. 31. De opmerking, dat in alle levende

Voorwerpen in de natuur . zich tweederlei ge-

dacht voordoet, heeft de menlchen reeds vroeg

en vrij algemeen, op het denkbeeld gebragt,

om ook in de. talen, en met name in die dee-

len van dezelve, of die woorden, welke een'

perfoon of zaak aanduiden, eene foortgelijkt

B oa*
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ondcrfcheiding in te voeren. Daar men echter

begreep , dat niet alle voorwerpen , of liever

niet alle benamingen van dezelve , gevoegelijk

onder een der beide gedachten konden gebragt

worden , heeft men eenige van deze rangfchik-

king uitgezonderd, en dezelve, als onzijdig of

tot geenerlei gedacht behoorende, aangemerkt.

Voor zoo verre echter deze laatften , even

zeer als de beide eerlten , door een bijzonder

kenmerk onderfcheiden zijn , heeft het gewone

gebruik aan de meeste talen , en onder deze

ook aan de onze driederlei gedacht toegekend,

het mannelijks namelijk, het vrouwelijke en

het onzijdige. — Welka de grond dezer ver-

fchiHende gedachtsbepaling voor de talen in 't

gemeen , en voor de onze in het bijzonder zij ,

kan hier niet onderzocht worden; genoeg zij

het, eenige aanmerkingen voor te dragen, ge-

fchikt ter onderkenning van de drie gedachten,

welker waarneming wij in onze taal, reeds van

de vroegfïe tijden af, iftandvastig aantreffen.

%. 32. Het onderfcheiden gedacht onzer

zelfftandige naamwoorden is voornamelijk ken

baar in de lidwoorden, die dezelve veelal voor

afgaan, en huHne verbuiging, en wel het

meest in het lidwoord de, als waarvan het on

zijdige het de woorden , die tot dit gedacht

behoorén, zeer zigtbaar van de overige onder-

feheidt. Om het gedacht van ieder woord te

ftennen, en zich voor ftootende misdagen in

dezen te hoeden, moet men noodzakelijk eene

woordenlijst raadplegen, waarin het gedacht

der woorden , volgens het eenparige gebruik der

netfte fchrijveren , is opgegeven. Er zijn echter

eenige algemeene regelen en waarnemingen hier

om
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omtrent door kundige taalbeoefenaars voorge-

fteld, die wij, voor zoo verre zij niet aan te

veel uitzonderingen onderhevig zijn, hier kor-

telijk zullen volgen laten.

$. 33/.. Mannelijk zijn :

1. Alle eigennamen van mannen, als Jakob,

Pieter, Willem , enz.

2. Alle namen van mannelijke eigenfchappen ,

waardigheden en bedieningen, als broeder, va-

tier , heer , koning , vorst , koopman , enz. -

3. Alle zelfftandige naamwoorden, op aar ,

er en ier uitgaande, die, hetzij van werk

woorden , hetzij van andere zelfftandige naam

woorden afgeleid, eencn werkenden mannelij-

ken perfoon aanduiden, als makelaar, wande-

laar, -kuiper, verver, en logenaar, zondaar

koetfier , tuinier, enz. v

4. Die zelfftandige naamwoorden , op er uit

gaande en van werkwoorden afgeleid, welke

van den werkenden perfoon ter beteekenis van

het werktuig, waarmede men iets verrigt, zijn

overgebragt, als Jhuitcr, ftoffer, veger, wij

zer enz.

5. Zulke woorden, die, offchoon op zich-

zelve van een ander gedacht zijnde, ter aan

duiding van mannen, in zekere betrekking of

hoedanigheid befchouwd, gebruikt worden , als

bloed, ondeugd, booswicht, blaaskaak, breek-

/pel, lidmaat , voorfpraak , en meer anderen.

6. De namen van fteenen , wanneer zij een*

bijzonderen fteen aanduiden, als agaat, dia

mant, faffier.

7. De woorden, die op dom uitgaan, wan

neer zij eene gefteldheid, magt of ftaat uit

drukken, als adeldom, eigendom, ouderdom,

B 2 rijk
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rijkdom enz. — Van andere woorden op dom i

die onzijdig zijn, zal ftraks nader gefproken

worden.

8. Woorden, die op em en fem uitgaan,

als adem , bodem , balfem , blikfem ,• gelijk ook

die , welke uit lem en rem tot lm en rm zijn

ingekort, als galm, halm, helm, walm, arm,

fchtrm , ftorm enz

J. 14. Vrouwelijk zijn :

1. Alle eigennamen van vrouwen, als Cor*

nelia, Maria, Elizabct enz.

2. Alle namen van vrouwelijke eigenfchap-

pen, waardigheden of bedieningen, als zuster,

dienstmaagd, baker, kamenier enz. Hiervan

is alleen het wijf uitgezonderd. .:. •.

3. Zulke woorden, die van mannelijke zelf-

ftandige naamwoorden , met achtervoeging van

in , esfe en fter , zijn afgeleid , of ook den roan-

nelilken uitgang er in fier veranderen , en eene

vrouw aanduiden, als koningin, vriendin, min

naresfe , zondaresfe, herbergierfter , tuinierfier ,

Vtedjler , loop/Ier, zangfter enz.

4. De namen van bijzondere letteren, als de

a, de b enz.

5. De cijfergetallen , wanneer zij op zichzel-

ve (loffelijk uitgedrukt worden , als de zes ,

de negen, de dertig, enz. 1

6. De woorden, op fchap uitgaande, die,

van bijvoegelijke naamwoorden afgeleid, eene

hoedanigheid aanduiden, als blijdfehap, dron-

kenfehap , gramfchap; — ook die op denzelf

den uitgang, welke, van zelfftandige naam

woorden afkomftig, eene algemeenheid van per-

fonen in een vergaderd ligchaam te kennen ge-

yen, als broederfehap , priesttrfchap , vroea-

fchap.
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jhhap. Van de onzijdige woorden op fchap

zullen Wij ftraks nader fpreken. '

7. De woorden i die den uitgang heid achter

een bijvoegelirk naamwoord of deelwoord heb

ben , en eene hoedanigheid bereekenen, als

goedheid, regtvaardigheid , wellevendheid , wel'

fprekendheid enz.

8. De woorden, op ij uitgaande, en van

zelfftandige naamwoorden afgeleid, die eeneo

fraat, eene bediening of werking aanduiden,

als abdij , artftntj , burgerij , dieverij , maat-

fchappij , fchilderii , voor welk laatfle wel eens

verkeerdelijk het fchilderij gezegd wordt.

9. De woorden, die op ing uitgaan en,

van werkwoorden berkomftig, derzelver dade

lijke werking aanduiden, ais aanfporjng, beloo-

ning , toezegging, vermaning tnz.

10. De woorden op nis, die, van werk

woorden, of ook yan Zelfdandige naamwoorden

of deelwoorden herkomftig, eene daad of ge-

fteldheid bereekenen , als gefchiedenis , behoude

nis , belijdenis, geloftenis, geheimenis, gedcch-

tenis, gefleltenis. Hiervan is vonnis uitgezon

derd, dat onzijdig: is, welk gedacht ook dik

wijls in getuigenis gehoord wordt,

11. De woorden , op te eindigende, die van,

bijvoegeiijke naamwoorden of deelwoorden afko

men, als hoogte, diepte, gedaante-, gedachte

enz. — geüjk ook die op denjelfden u'tgang,

welke hunnen oorfprong van werkwoorden heb

ben, als begeerte, behoefte, kldgte, Jchaamte

?nz. Hetzelfde gedacht houdt, ook bij afkap

ping der e, in de meeste woorden van dien

oorfprong ftand . als dragt , drift , klagt enz.

$# $5. Onzijdig zijn

63 1. De
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I» De namen van landen , plaatfen en fleden ,

die, wanneer zij, zonder nadere omfchrijving ,

voorkomen , geen lidwoord vooraan nemen , als

Holland, Frankrijk , Engeland, Amfterdam,

Parijs, Rijswijk enz. Voor deze een bijvoe-

gelijk naamwoord plaatfende, zegt men het

magtige Frankrijk, het volkrijke Parijs, het

vrede /lichtend Rijswijk enz. Die namen van

landen en plaatfen daarentegen , die een lidwoord

voorop hebben, fchikken zich, in hun gedacht,

haar hunnen inwendigen aard of bijzonderen

uitgang, als de Betuw, de Feluw, de Krim,,

de Lemmer, het Gooi enz.

2. De woorden, die eene algemeenheid van

ftoffe of erts aanduiden, als het doek, graan,

diamant, koper, goud, ftceti, ijzer enz.

3. Bijvoegelijke naamwoorden , als zelfftandige

gebruikt, bij voorbeeld , het diep , rond, ruim;

ook zulke, woorden, die, eigenlijk de onbe

paalde wijze van een werkwoord uitmakende ,

voor zelfftandige ' gebruikt worden , , als het

drinken , eten , leven enz.

4. Zelfftandige naamwoorden , welke een'

verkleinenden uitgang hebben, als het meisje,

mannetje, jongsken, kindeken enz.

5. De woorden , welke , op fel uitgaande , en

van werkwoorden afkomftig , . eene voortge-

bragte zaak , werking of werktuig beteekenen,

als bakfcl, brouw/el ,.. maak/el, fchepfel énz.

\ 6. De woorden, op te uitgaande»! die van

.een ander zelfftandig naamwoord afdammen,

als gebeente , gebergte , gedeelte, gevogelte enz.

7. De woorden, die van de onbepaalde wij

ze der werkwoorden, met wegwerping van en,

en voorzetting van ge , afkomen , en de werking

van
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van dezelve , of ook de bewerkte zaak aandui

den , als het geraas , geroep , geril' , gedoitder ,

gejammer, gebak , gebouw, gebraad enz. Het

voorvoegfel ge echter wordt weggelaten in

woorden, afkomftig van werkwoorden, die' met

onfeheidbare voorzetfels zijn zamengefteld, als

het . beleg , berouw , ontwerp , verblijf enz.

8. Die woorden op fchap, welke eene bedie

ning, waardigheid of gefteldheid aanduiden,

als het burgerfchap, meesterfchap , priester*

fchap enz.

9. Die woorden op dom , welke een alge

meen ligchaain of gezelfchap van perfonen be-

teekenen , als het christendom , hdtitndom , pries

terdom, enz.

$. 36. Behalve deze algemeene regelen tot

onderkenning der gedachten, moeten wij nog

eenige bijzondere waarnemingen, rakende dezel

ve, voordragen.

1. Er zijn eenige zelfftandige naamwoorden,

die gemeenftachtige genoemd worden, omdat

zij , of mannelijk , of vrouwelijk zijn , naar

mare zij van een' man , of eene vrouw gebruikt

worden. Hiertoe behooren bode , boel , gemaal ,

gezel, gids enz., gelijk ook de woorden met

genost zamengefteld, als deelgenoot , echtgenoot,

lotgenoot, mitsgaders die, welke op ling eindi

gen, als jongeling, kweekeling , vondeling enz.

2. Desgelijks zijn er zelfftandige naamwoor

den, die gelijk- of zelfjlachtige genoemd wor

den, omdat zij, van welke der beide fekfen

zij ook gebruikt worden, altijd het hun eigen,

het zij mannelijk, het zij vrouwelijk, het zij

onzijdig, gedacht behouden. Zoo zijn arend,

kemel, leeuwerik, olifant, vink, vos en meer

B 4 an
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anderen altijd mannelijk, offchoon zij ook van,

wijfjes gebezigd worden. Daarentegen blijven

duif', kraai , musch , flang en meer andereri

altijd yrouwelijk , offchoon zij ook van man

netjes gebruikt worden. Desgelijks worden de,

onzijdige woorden kind en paard onverfchillig

van een' jongen of meisje, een' hengst of eene

merrie gebezigd.

3. Sommige zelfftandige naamwoorden heb

ben door den tijd eenige verandering Van ge

dacht ondergaan, en komen daardoor in twee*

en een enkel zelfs in drie gedachten yoor.

Dus waren dood en tijd, dje thans veelal man

nelijk zijn, oudtijds ook vrouwelijk, als bhikt

uit de fpreek wijzen te dier tijd, in der tijd,

ter dood brengen enz. 'Beest en feest, thans

doorgaans alleen onzijdig, waren oudtijds

meestal vrouwelijk ; en van daar nog de fpreek-

wiizen de beest fpelen, ter feest gaan. Het

zelfde geldt 'omtrent' oog eri oor ; van welk

laatfte het vrouweittfke gedacht zich nog voor

doet in de fpreekwijze , ter oore komen. Oor

log komt in alle drie de gedachten voor; doch

het mannelijke is daarin wel het algemeenfte.
• . 1 » • - - ... , , . _

b. Over de getallen der zelfflandige naam-

.'••• voorden. 3 :..;«'

5. 37. De zelfftandige naamwoorden komen,

in twee getallen voor , naarmate een perfoon

öf eëne zaak algemeen genomen, of meerdere

van dezelfde foort bedoeld worden. Het eerfte

noemt men het enkelvoudige , het laatfte het

meervoudige getal. ..•»•• ,•'•

' 5- 3*. meervoud wordt gevormd door:

ach
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achtervoeging van » of en , en f achter het en

kelvoud.

i. De woorden , die in het enkelvoud op de,

zachte e uitgaan , nemen in het meervoud

doorgaan? eene « achter zich , als einden ,

begeerten, beloften, gedachten enz. yan - ein

dt, begeerte enz. — Sommigen voegen in deze

woorden wel eens de ƒ achter de n, als ein-

dens , begeertens ; doch .dit gebruik is af te

keuren, als behelzende eene nuttelooze zamen-

voeging yan twee kenteekeaep yan het meerr

voud.

*. De woorden, op eenen medeklinker ein

digende, hebben in het meervQud veelal en

achter zich , als , boeken , menfchen , troonen ,

vrouwen, , vruchten enz.' yan boek , menseh ,

troon, vrouw., vrucht. ' , • , . .

3. In eenige zelfftandige naamwoorden wordt

het meervoud alleen door achtervoeging van s

gevormd, voornamelijk in dje, welke in het

enkelyomd op en eindigen, gelijk mede in de

verkleiningswoorden, als genoegens, verlangens t

piannct/tf , wijfjes , kindekens , enz. .

: 4. Andere zelfftandige naamwoorden vormen

hun meervond op tweederlei wijze , als mans

en mannen van man, zoons, en zonen van

zoon, broeders en broederen van broeder, va

ders en vaderen van vader, appels en appelen

Van appel, fchepfels en fchepfelen van fcAcpr

fel, enz.

.5. Eindelijk zijn er zelfftandige naamwoor?

den, die, in het meervoud, bij hunnen regelr

matigen uitgang ook dien van ers of eren aan

nemen, of allee» ook de laatfte uitgangen heb

ben, als volken en volkeren van volk, bladen.
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«n bladert of bladeren van blad, beenen en

beenden of beenderen van kinders of

kinderen van kind, runden. of runderen van

rund, enz. — Ten aanzien van deze woorden ech

ter moet aangemerkt worden , dai hun meervoud

op er; en «r<» niet regelmatig van het thans

gebruikeliïke enkelvoud, maar Van een verouderd

op er komt. Dus behooren bladen , bladeren ,

kinders, kinderen, beenders, beenderen, run

ders , runderen , eigenlijk tot het ongebruike

lijke' enkelvoud blader, kinder , beender ? run

der enz.

~'cf Over de naamvallen.

$. 39. De zelfftandige naamwoorden , in be

trekking tot elkander , of ook tot andere woor

den komende , ondergaan in onze, even als hj

velé andere talen, eénige verandering of ver

buiging in hunnen uitgang, door welke die

betrekking wordt aangeduid. Die veranderingen

worden naamvallen genoemd.

§. 40. Op .zichzêlve befchouwd ,1 hebben

'onre zelfftandige naamwoorden eigenlijk Hechts

twee dergelijke veranderingen , door achtervoe»

ging nn'niëlijlf'.van . s :of en, beide ter aandui

ding vaneen 'zöogetfaamden genitivushf twee

den naamval ' dienende, en dus inderdaad niet

dan' twee ' ond^rfcheidene vormen van denzelf

den naamval uitmakende. Men merkt dezelve

op in de tiitdrukkingén Vondels. tréurfpelen ., de

vet. des Heeren, 's menfehen leven en meer der

gelijke. De s, die 'thans gemeenlijk -alleen in

zelfftandige naamwoorden van het mannettjke

Öf onzijdige geflacht gebruikt wórdt, behoorde

."' " oud
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oudtjgds ook tot het vrouwelijke, als Wijkt

uit Mariaas beeldttnis, zusters dochter, gelijk

mede 'uit de zamengeftelde woorden Jtadspoert,

zonsondergang enz. .

$. 41. Voor meer verbuigingen zijn de lid

woorden de en een vatbaar, die meestal voor

onze zelfftandige naamwoorden geplaatst wor

den. Zij ftrekken derhalve ter aanvulling yan

hetgeen in dezen aan de laatstgenoemde ont

breekt, en wyzen den; naamval aan, waarin een

zelfftandig naamwoord , volgens het verband der

rede, moet voorkomen. Op dcrzelver veran

deringen, jn yereenigkig met die van het zelf

ftandig ' naamwoord , achtgevende , kan men in

onze taal vier naamvallen ..onderfcheiden, aan

welke wij liefst den naam van eerfteu , twee-.'

den, derden en vierden naamval geven. Ge

meenlijk onderfcheidt men, in navolging der

Latijnen, zes naamvallen, en noemt dezelve, op

hun voorbeeld , nominativus , gepitiyus , dativus ,

accufativus, vocativus, en al/lativas. Doch de.

Latijnen hadden , goede redenen„vpor deze on-

deifcheiding, omdat hunne zelfïlandige naam?

woorden inderdaad voor , zes verbuigingen vat

baar waren. Wij daarentegen misfen het ver

mogen, om de twee laatstgenoemde naamval

len door verbuiging aan te. duiden, daar de

yocativus, die in toefpraken, gebruikt ,wordt^

bij ons altijd met den nominativus of eerften

naamval overeenkomt,; en hunne ablativus i«

ónze taal altijd , door. behulp v:yan voorzetfejen

wordt uitgedrukt. Met hunne ve,rdeeling laten

wij billijk ook hunne benamingen der naamval

len varen, op welker, juistheid..buitendien .niet

weinig vait aan te merken. 5 Ïj — .

$• 4*.
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$. 41. De tweede en derde naamval wordf

bij ons ook met behulp van voorzetfden , uitge

drukt, of Hever omfchreven. Dus 2egt men,

voor eens of des konings, eener of der Haak,

eens of des woords , ook van eenen of van den

koning, van eene of van de zaak, van een

,of het wtord. Eene gelijke omfehrijving met

het voorzetfel aan gebruikt men bij den derden,

naamval, waar dezelve, vooral in woorden van

het vrouwelijke en onzijdige gedacht, nog ge

meenzamer is, dan bij den tweeden. Ten

voorbedde diene aan eenen of den koning ,< aan

eene of de vrouw, aan een of het land, waar

voor men, in het eerfte geval, ook eenen of den

koning, in het tweede (doch alleen in den

deftigen llijl) eener of der vrouwe zegt. Nog

zeldzamer ( fchoon in den verhevenen ftijl niet

jgebeel ongemeen) is het gebruik van eenen of

den lande. ! "

§. 43. Het gebruik der naamvallen vereischt

ook eene korte opheldering. De eerfte heeft

dan plaats , wan""r een perfoon of zaak :, op

zichzelf en zonder eenige betrekking tot iets

voorafgaands , als het onderwerp der rede voor

komt, waarvan eeriig bedrijf, lijden, eenige

toeftand, eenig zijn of worden, befehreven

wordt, bij voorbeeld, de vader /preekt, de

hond wordt gejlagén, hei kind ftaapt, de lelie

is wit, de boom wordt groot enz. Dezelfde

naamval wordt onder ons bij aanfpraken ge

bezigd, als geloof mij', » koning; hoort naar

mij , kinderen. v ' •

$.44. De tweede naamval dient, om de

betrekkingen der' zelfftandige naamwoorden tot

eikanderen aan te duiden} en, daar deze be

trek
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trekkingen menigvuldig zijn , is ook het gei*

brnik van dezen naamval zeer onderfcheiden*

Dus drukt dezelve eene werkende oorzaak Uit

in Davils P/a/men, Vondels gezartgen; eer/

eigendom in dt heer des huizes , V konings goe»

deren; een ondergaan of lijden in Jobs plagen t

'* Heilands lijden; de foort, of het geheel t

waartoe iets behoort in een teug waters, een»

menigte volks , en eene menigte . andere betrek

kingen , welker opgave te lang zou vallen.

§. 45. De derde naamval dient, om het

doel ol einde van eene handeling uit te druk

ken. Men plaatst daarin die perfonen of za

ken, aan welke iers gegeven of ontnomen

wordt , ten wier gevalle , tot wier nnt of na.»

deel iets gefchiedt, als: ik geef u dit boek;

ontneem hem dien ftok; doe mij het genoegen;

de meester overhoort den kinderen hunne les;

de wandeling heeft hem goed gedaan; die won*

de veroorzaakt mij veel pijn. Ook wordt de

zelve gebruikt, om eene gelijkheid aan te dui

den , als : beide leerlingen zijn eikanderen ge~

lijk in vorderingen.

§. 46. De. vierde naamval dient tot aandui

ding van die voorwerpen, op welke de hande-

ling, door het werkwoord uitgedrukt, onmid

dellijk overgaat , als : de man {laat zijnen hond;

de meester onderwijst den leerling; de deugd

brengt haar loon mede.,

Voorts krijgen de voorzetfelen , in onz-e taal,

algemeen den vierden naamval achter zich.

C. Over de lidwoorden. ,

5. 47. De lidwoorden worden voor de zelf.

ftan.
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ftandige naamwoorden geplaatst, en dienen,

om de voorwerpen , door dezelve uitgedrukt ,

of bepaald, of onbepaald voor te flellen. Zg

zijn tweederlei, bet bepalende en niet bepalen

de. Het eerfte luidt de voor het mannelijke

en Vrouwelijke ; en het voor het onzijdige ge

dacht; het tweede een voor het mannelijke en

©nzijdige , en eene voor het vrouwelijke gedacht.

§. 48. Deze lidwoorden zijn uitnemend dien-

ftig, om aan de voorftelling onzer denkbeel

den eene meerdere juistheid en naauwkeurig-

heid te geven. Wanneer ik, bij voorbeeld, zegi

geef mij brood, zoo verlang ik in 't algemeen

dat voedfel te hebben , 't welk men brood

noemt. Met het zeggen geef mij een brood ,

vraag ik naar eene der ohderfcheidene hoeveel

heden van dat vöcdfel, die broodcn heeten,

zonder of de grootte, of de foort nader te be

palen. Zeg ik eindelijk: geef mij het brood ,

zoo vraag ik naar eene bepaalde, en in hare

foort en grootte reeds bekende hoeveelheid

van hetzelfde voedfel.

5. 49. Verder dienen de lidwoorden, 200

als wij te voren reeds aanmerkten, om, bij

hunne plaatfing voor zelfftahdige naamwoorden,

derzelver gedacht aan te duiden * en het on-

volkomene van derzelver verbuiging eeniger-

mate aan te vullen. Ter opheldering hiervan

zal het noodig zijn 4 de verbuiging der lid

woorden in de onderfcheidene gedachten op te

geven. Bij deze opgave zullen wij het lid

woord telkens van een zelfftandig naamwoord

doen vergezeld gaan, waardoor het te voren

gezegde omtrent de naamvallen tevens eenig

nader licht ontvangen zal.

5- 50.
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$. x«. Voorbeeld der verbuiging van het

lidwoord de met een zelfftandig naamwoord,

voor het enkelvoud eti meervoud, in de drie

'gedachten.

Énkelvoud.

Mannelijk* Vrouwelijk.

i.Nr. De man.

%. — Des mans,

of van den

man.

3. — Den, of

aan den

man.

4. — Den man.

Mannelijk.

I.Nv.D* man

nen.

t. — Der,ofvan

de man

nen.

3. — Den,o?aan

de man

nen.

4> — De man

nen.

De Vrouw.

Der vrouw, of

van de vrouw.

De vrouw, der

, vrouw, ofaan

de vrouw.

De vrouw.

Meervoud.

Vrouwelijk.

De vrouwen.

Der vrouwen, of

van de vrou

wen.

De, der, ofaan

de vrouwen.

De vrouwen.

Onzijdig.

Het kind.

Des kinds , ofvan

ktt kind.

Het kind, den

kinde , of aan

het kind.

Het kind.

Onzijdig*

De kinderen.

Der, of van de

kinderen.

Den , of aan de

kinderen.

De kinderen.

%. 51. Voorbeeld der verbuiging van het

lidwoord een met een zelfftandig naamwoord,

▼oor het enkelvoud, in de drie geOachten.

1 Man.
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Mannelijk.

1. fiv. Een vader.

%. — Eens va

ders , of

van eenen

vader.

$. — Eenen, of

aan eenen

vader.

A, — Eenen vd-

der.

Vrouwelijk.

Eene daad.

Eener, of van

eene daad.

Eener, eene, of

aan eene daad.

Eene daad;

Onzijdig.

Een gefacht.

Eens ge/lacht*,

of van ien ge-

ftacht.

Eenen ge/lachte;

een , of aati

een gefiacht.

Een gefiacht:

D. Over de bijvoegelijke naamvoorden.

$. Bijvoegelijke naamwoorden worden

die woorden genoemd , welke de. hoedanigheid

of eigenfehap van een perlbon of zaak, door

een zelfftandig naamwoord uitgedrukt, aandui

den , als fchoon , helder , liefelijk enz. , en toé

dat einde bij dé zelfftanriigé naamwoorden ge

voegd worden , bij voorbeeld , eene fchoone bloem ,

een helder water, eene liefelijke Hem.

$. 5j. Zij zijn, of oorfpronkelijk , als groot %

klein, fmat, fchoon , breed, goed, kwaad enz.

of door afleiding en zamenftelling gevormd;

als eerlijk, heilzaam, goeddadig , barmhartig}

zachtmoedig.

%. 54. Tot de afgeleide bijvoegelijke naam

woorden behóqren ook de deelwoorden , dié

van werkwoorden huhnert óorfprong hebbejij

als beminnende 'en bemind van beminnen, lec-

rènde én geleerd van leeréri, zingende en ge

zongen Van zingen. Zij worden, even als dé

overige bijvoegelijke naamwoorden, bij zelfftan-

dlge naamwoorden gevoegd, bii voorbeeld, dé

beminnende moeder , do beminde dochter; hei
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teercnde kind, de geleerde man; de zingend*

Vogel, het gezongene lied*

§. 55 De vuomaamfte uitgangen der afge

leide, of zamengeftelde bijvoegelljke naamwoor

den zijn : baar , ig , lijk , loos , zaam , achtig

en haftig. Derzelver beteekenis vereischt eene

korte verklaring.

i. De uitgang baar, afkomftig van het

werkwoord baren , dragen , voortbrengen , heeft

een' werkenden zin , wanneer hij bij zelfftan-

dige naamwoorden gevoegd wordt, als, dank-

baar, vruchtbaar , blijkbaar; doch een' lijden

den , wanneer hij achter het zakelijke deel van

een werkwoord komt, als, eetbaar, kenbaar ,

leesbaar, dat is, die of dat gegeten, gekend

gelezen kan worden.

a. De uitgang ig duidt den aard van , of

eene geneigdheid tot iets aan , als blijkt in

haastig, levendig, willig, vlijtig, hoofdig,

handig enz.

3. Dé uitgang lijk, afkomftig van lijken ;

gelijken, wordt zoo achter zelfftandige en by.

voegelijke naamwoorden, als achter werkwoor

den gevoegd. In het eelfte geval duidt dezelve

deh aard of het wezen der zake aan , als :

goddelijk, koninklijk, eerlijk, ziekelijk, zin-

nelijk; in het laatfte drukt dezelve de gefchikt-

heid of het vermogen uit om iets te doen of

te lijden , als : behagelijk , betamelijk , bedrieg*-,

lijk, jlerfelijk, verleidelijk, verachtelijk enz.

4. De uitgang loos, gefproten uit den on

volmaakt verledenen tijd van het , oude liezen i

dat in verliezen overig isj geeft eene beroo-,

ving Of ontbering te kennen, en komt, of

achter zelfftandige naamwoorden, als hopeloos
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inagtcloos, moedeloos,. vruchteloos; of achter

het zakelijke deel van een werkwoord , als,:

achteloos, reddeloos, enz.

5. De uitgang zaam, achter zelffrandige

naamwoorden komende, duidt eene gelijkheid,

of ook de geneigdheid tot iets aan , als :

deugdzaam , heilzaam , minzaam , enz. Bij

het zakelijk deel van een werkwoord gevoegd,

geeft dezelve de gefchiktheid of het vermogen

tot iets te kennen , als : groeizaam , Iterzaam ,

gehoorzaam , fpaarzaam , enz.

• 6. De uitgang achtig heeft tweederlei betec-

kenis , naar mate dezelve den klemtoon al , of

niet ontvangt. In het eerfte geval beteekent

dezelve zoo veel als hebbende, als: deelachtig,

woonachtig, waarachtig. In het laatfte, wan

neer de klemtoon op het eerfte deel der za-

menftelling valt, drukt dezelve eenige gelijk

heid of overeenkomst uit, als: aardachtig ,

iogenachtig , zwartachtig , enz.

. 7. De uitgang ha/tig eindelijk, afkomftig

van het oude havtn, hebben, geeft te kennen,

dat iets, waarlijk en in eene ruime mate, de

eigenfchap van iets heeft. Dezelve komt voor

in ernsthaftig, manhaftig, heldhaftig en meer

anderen.

§. 56. Door achtervoeging van den uitgang

ie of jk worden van de hoofdgetallen ook bij-

▼oegelijke naamwoorden afgeleid, als: tweede ,

derde , vierde , honderdfte , duizendfte enz.

Eerfte, waar zich de laatstgenoemde uitgang

mede vertoont, is de overtreffende trap van

ter, eerder.

%. 57. De bijvoegelijke naamwoorden be-

kleeden ook fomwijlen de plaats van zelfftarr
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digë, als: de wijze, de geleerde, de vrome,

de overjle (eigenlijk de overtreffende trap van

over) enz. Zoo ook het fchoone, goede, kwa

de voor 't geen fchoon, goed of kwaad is, of

een goed, een kwaad. Desgelijks zegt mens

het "voortreffelijke dier verrigting, het aandoen

lijke van dat verhaal, voor de voortreffelijk

heid dier verrigting, de aandoenlijkheid van

dat verhaal, of 't geen die verrigting , dat ver*

haal voortreffelijks , of aandoenlijks heeft,

OVer het gejlacht , getal en de Verbuiging

der bijvoegelijke naamwoorden,

%. 58. De bijvoegelijke naamwoorden, bij$

of liever Voor zelfftandige naamwoorden ge

plaatst, fchikken zich, ten aanzien van geflacht,

getal en naamval , naar dezelve , en komen dus ^

in de genoemde bijzonderheden , geheel met de*

zelve overeen. Ten einde dit liader op te hel

deren, zullen wij hier eenige voorbeelden laten

Volgen ter aanwijzing , hoe een bijvoegelijk naam-*

woord met een zelfltandig naamwoord en des*

zelfs lidwoord , in de onderfcheidene gedachten

en getallen , verbogen wordt.

J. 59. Voorbeeld voor het mannelijk gedachu

Enkelvoud.

1 . Nv. De ( of een )Jierke

leeuw.

3. — Des ( of eens) (ter-

ken leeuws, of van

den ( eenen ) fier-

ken leeuw.

Meervoud.

De fterke leeuwen.

Der fterke leeuwen , of

van de fterke leeu

wen.

C » S. Nvv
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f.Nv. Den (tenen*) fter-

ken leeuw, of aan

den ( eenen ) fier»

ken leeuw.

4. — Den (eenen) fter-

ken leeuw.

Den fterken leeuwen, of

aan de fierke leeuwen.

De jierke leeuwen.

%. 60. Voorbeeld voor het vrouwelijke ge-

flacht.

Enkelvoud.

I.Nt. De (eene) fehotne

daad.

ê. — Der (eener) fchoo

ne daad, of van

de (eene) fchoone

daad.

j,. — Der . de ( eener ,

eene)fchoone daad,

of aan de (eene)

fchotne daad.

4. —• De (eene) fchoo

ne daad.

Meervoud.

De fchoone daden.

Der, of van de

ne daden.

fchoo-

Der, de, of aan

fchoone daden.

De fchoone daden.

%. 61. Voorbeeld voor het onzijdige gedacht.

Enkelvoud

I.Nv. Het moedige (een

moedig) paard,

at. — Des (eens) moedi

gen paards , of van

het moedige (een

moedig ) paard.

j, — Den (eenen) moe

digen paarde, of

het moedige (een

moedig), of ook

aan het moedige

(een moedig)paard.

£ mm Het moedige ( een

moedig) paard.

Meervoud.

De moedige paarden.

De moedige, of van de

moedige paarden.

Den moedigen , de moedi

ge, of aan de moedi

ge paarden.

De moedigt paarden.
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5. 62. Het zal noodig zijn, bij deze voor

beelden nog eenige aanmerkingen te voegen,

rakende het plaatfen der e achter het enkelvoud

der bijvoegelijke naamwoorden. Die van het

vrouwelijke gedacht vereifchen, met uitzonde»

ring van een enkel geval, waarin de wellui

dendheid zulks verbiedt , altijd de e achter zich.

Hetzelfde geldt omtrent die van het mannelijke

gedacht, wanneer het bepalend lidwoord de,

of ook eenig voornaamwoord, als die, deze

mijn, enz. voor dezelve komt, of ook wan

neer zij enkel een bijvoegelijk naamwoord voor

zich hebben, als: de, die, deze, mijn groote

jongen, goede vriend, wijze raad, lieve vriend,

waarde broeder. Doch , wanneer het onbepalend

lidwoord een voor een zelfftandig naamwoord

komt, heeft er, ten aanzien van het plaatfen

of weglaten der e , in onze taal eene keurige

onderscheiding plaats, die wij thans, in haren

aard, eenigzins nader zullen ontvouwen.

§. 63. In 't algemeen nemen de bijvoege

lijke naamwoorden, voor een zelfftandig naam

woord van het mannelijke gedacht met het lid

woord een geplaatst, de e aan, als een zware

arbeid, een oude dienstknecht, een waakzame

hond, een naarflige jongen. Van dezen regel

echter heeft eene uitzondering plaats, wanneer

een zelfftandig naamwoord , dat een' perfoon , in

zeker bedrijf, beftuur, waardigheid en wat

dies meer is, voorftelt, een bijvoegelijk naam

woord met het lidwoord een, of ook met de

woorden zeker, eenig, menig voor zich heeft,

ter aanduiding cener hoedanigheid , niet van den

perfoon , als zoodanig , maar van den perfoon ,

ia eene der gemelde betrekkingen befchauwd.

C 3 Du«
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Dus beteekent een goed koning iemand, die,

als koning, goed is; een groot fchilder iemand,

die , als fchilder , groot is ; een getrouw die

naar iemand, die, als dienaar, getrouw is;

een fierk looper iemand, die fterk loopt; een

grootmoedig vriend iemand , die , als vriend ,

grootmoedig is. Tot dezen regel behooren niet

iechts alle woorden, die een' ambtenaar, be

drijver, beftuurder, of dienaar aanduiden, maar

ook de woorden man en mensch , als , een deugd

zaam man , een braaf mensch , mitsgaders alle

woorden, zonder onderfcheid, die op ling

uitgaan , als een naarftig jongeling , een bevaU

lig vreemdeling. Wanneer , daarentegen , een bij-

voegelijk naamwoord de hoedanigheid van een*

perfoon, als zoodanig, niet van het bedrijf,

de waardigheid enz. , waarin hij voorkomt , uit

drukt, neemt hetzelve, bij zijne vereeniging al

thans met eenige der voorgeftelde woorden, de

e achteraan , als een goede koning , dat is , een

koning, die eene goede geaardheid heeft, een

fierke looper, dat is, een looper, die fterk van

ligchaam is, een groote fchilder, dat is, een

fchilder, die groot van geftalte is, en zoo in

andere gevallen,

g. 64. Ten aanzien Tan het onzijdige ger

dacht moet nog aangemerkt worden, dat de

bijvoegelijke naamwoorden , met het lidwoord

een voor zich , of ook zonder lidwoord bij

zelfftandige naamwoorden van dat gedacht ko

mende , de e ftandvastig verwerpen , als , een

groot gebouw, blaauw laken enz. — Gelijke

verwerping heeft plaats, wanneer eenig, zeker ,

menig, of ook een bezittelijk voornaamwoord,

als mijn, uw, zijn, ons, haar, hun, vooraf»
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gaat, als: eenig wen/chelijk ding, zeker aan

zienlijk huis, mim, uw lief kind enz.

§. 65. Nog verdient hier aangemerkt te wor

den, dat de welluidendheid fomwijlen de ach

tervoeging der e verbiedt, waar de regels der

tale dezelve anders zouden vorderen. Zoo

zegt men tem zwaardere, maar niet eene moetje-

lijkeu taak, in welk laatfte geval de e, wel-

luitJendheidshalv-' , wordt weggelaten. Desgelijks

zegt men de veel voortref'dijker daad, eene

verhevener bejlemming , het onbezonnen gedrag.

Somwijlen kan men de e, naar Welgevallen,

weglaten, of bijvoegen, als, de nagelaten, of de

nagelatene gedichten.

$. 66. Er zijn verder eenige bijvoegelijke

naamwoorden , die , uit hunnen aard , voor geene

verbuiging vatbaar zijn. Daartoe behooren 1)

die , welke op lei en hande eindigen , als : aller

lei menfehen, fchriften van allerhande aard

enz. 1) die, welke de ftof der dingen aandui

den, en uit dien hoofde {loffelijke adjectiva ge

noemd worden, als: tinnen fchotels, zilveren

kannen , houten vorken , marmeren tafels , wol-

len kliederen, litmen rokken enz. j) die, welke

van den naam eener üad ontleend zijn, en op

er uitgaan, als: Amflerdammer [chippers , Har»

linger kooplieden , Straatsburger /huif enz.

$. 67. Eindelijk moet omtrent de verbuiging

der bijvoegelijke naamwoorden nog worden aan

gemerkt, dat zij, de plaats van zelfftandige

bekleedende , in het meervoud althans , even als <

deze , verbogen worden. Dus zegt men de mag-

tigen en grooten (niet de magtige en groote')

dezer aarde, gelijk ook fommigen ztjn van

dit, anderen van een tegengeweld gevoelen.

C 4 Doch
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Doch , in het enkelvoud , heeft het gebruik daar?

over niet even ftcllig beilist , en doet men der

halve best met , bij voorbeeld , de vrome te ver

buigen des vromen, of van den vromen, den

vromen , of aan dm vromen, den vromen.

Trappen van vergrooting.

%. 68. De bijvoegelijke naamwoorden heb

ben ook trappen van vergrooting. Men bedient

zich daarvan , wanneer men twee voorwerpen ,

ten aanzien van zekere hoedanigheid, met el-

kanderen wil vergelijken , en het eene boven het

andere verheffen, mitsgaders wanneer men een

voorwerp , ten dien aanzien , boven meerdere ,

of ook boven alle voorwerpen van dezelfde

foort wil verheffen. Deze trappen dragen den

naam van den vergrootenden , es den overtrefen-

den trap. De eerfte wordt gevormd door den

uitgang er achter het bijvoegelijk naamwoord

te voegen, waarbij fomwljlen, welluidendheids

halve , nog de d 'wordt ingelascht , als , grooter

Vtn groot, hotger van hoog, breeder van breed,

zwaarder van zwaar. De tweede , of overtref

fende trap wordt gevormd door st achter het

bijvoegelijke naamwoord te plaatfen, als , grootst

van groot, magtigst van magttg enz. ' Wil

men dezen trap nog verder, uitbreiden , om' aan

te duiden , dat iets , ten aanzien van zekere

hoedanigheid , niet alleen meerdere , maar zelfs

rille voorwerpen van dezelfde foort overtreft,

zoo plaatst men daarvoor aller, als allerhoogst,

allerliefst, enz.

§. 69. Ter nadere opheldering van het ge

zegde kunnen de volgende voorbeelden dieneg;
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gezindheid is grooter fchat , dan rijkdom ; Am-

fierdam is de aanzienlijkjic jlad van Holland;

een waar vriend is de allerkostelijk/Ie bezitting.

§. 70. De bijvoegelijke naamwoorden zijn , in

den vergrootenden en overtreffenden trap , even

zeer als anders, voor verbuiging vatbaar, en

volgen daarbij dezelfde regelen. Alleen wordt

bij den vergrootenden trap, vooral in lange

woorden, welluidendheidshalve de verbuiging

meer dan elders weggelaten, als: niets maakt

een* verhevener indruk op de ziel; ik heb nim

mer een' ondragelijker hoogmoed aangetroffen.

$. 71. Ook de deelwoorden nemen, ter aan

duiding der voorgeftelde trappen van vergroo

ting , de uitgangen er en st aan , als , dringen

der, drin^ndst van dringend; vel/prekender ,

wel/prekendst van wel/prekend; geleerder, ge

leerdst van geleerd; volmaakter , volmaaktst van

volmaakt enz. Hier echter wordt bij den

vergrootenden trap , inzonderheid der bedrijven-

de deelwoorden, de verbuiging nog meer dan

elders door de welluidendheid verboden.

§. 72. Vele' deelwoorden nogtans, ook die

uit kracht van hunne beteekenis voor vergroo

ting vatbaar zijn, nemen de voorgemelde uit

gangen niet aan. Zoo wil het gebruik niet,

dat men beminnender , beminnend/Ie van bemin

nend , of beminder, bemindjle van bemind vor-

me, en zoo in vele anderen. In dergelijke ge

vallen gebruikt men meer ter aanduiding van

den vergrootenden, en meest van den overtref

fenden trap, van welke omfchrijvingen men

zich fomwijlen ook bedient bij woorden, in

welke het gebruik de meer genoemde uitgan

een ni«t verwerpt.



4.t Nedcrduitfche Spraakkunst.

$. 73. Bij zamengeftelde bijvoegelijke naam

woorden neemt alleen het laatfte lid der zamen-

(lelling de vergrootende uitgangen achter zich ,

als weldadlg$r, weldadigst van weldadig; groot

moediger, grootmoedigst van grootmoedig. Men

zegge en fchrijve derhalve ook goedkeoper,

goedkoopst van goedkoop, niet, zoo als fommi-

gen willen , beterkoop , bestkoop.

E. Over de telwoorden.

$. 74. De telwoorden dienen, om eene hoe

veelheid van zekere dingen aan te duiden. Zij

drukken of een bepaald, of een onbepaald ge

tal uit, en worden, overeenkomftig hiermede,

in bepaalde, en algemcene verdeeld.

§. 75. Bepaalde telwoorden zijn die, welke

de hoofd- of grondgetallen aanduiden, als ten,

twee, drie, tien, twintig, honderd enz. De

zelve zijn deels wortelwoorden (of althans die

daarvoor kunnen gehouden worden) als, een,

twee , drie , vier , vijf enz. ; deels afgeleide ,

als, twintig, dertig, veertig, enz., die, met

achtervoeging van den uitgang tig, van de bo

vengenoemde woorden afkomen; deels eindelijk

zamengeftelde, als, £/ƒ (eenlif), twaalf (twalif^)

dertien , veertien enz.

J. 76. Het telwoord een wordt , als het lid

woord , verbogen , en onderfcheidt zich van

hetzelve alleen daardoor, dat het den nadruk

der uitfpraak ontvangt. Het lidwoord de voor

ophebbende, neemt het, in alle drie gedachten ,

de e aan , en heeft in den tweeden naamval

van het mannelijke en onzijdige gedacht des

eenen , of van den eenen, van het eene. Het-

zelf
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welfde geldt, wanneer eenig voornaamwoord,

als deze, die, mijn enz. vooropkomt, mits

gaders wanneer het, in vereeniging met het be

palend lidwoord, of eenig voornaamwoord,

voor een zelfftandig naamwoord komt, als de

6>f deze ecne man, het of dit 'eene paard enz.

§. 77. De overige bepaalde telwoorden blij

ven, voor zelfftandige naamwoorden geplaatst,

altijd onverbogen, als: twee mannen, dri»

vrouwen , twintig Jchepen , honderd guldens enz.

§. 78. Zij zijn echter, in fommige gevallen,

voor verbuiging vatbaar , wanneer zij namelijk

of achter een perfoonlijlc voornaamwoord, of

geheel op zichzelve ftaan, als: zij kwamen

niet hun vieren; wij verdeelden het onder ons

twintigen ; na vieren , na zesfen , dat is , na

vier, zes uren; men verftoeg ze bij duizert*

den enz.

§. 79. De bepaalde, telwoorden komen ook

fomwijlen, als op zich zelve ftaande zelfftan»

dige naamwoorden , voor , zoo iii het vrouwe*

lijke als onzijdige gedacht, bij voorbeeld: ik

heb de drie, gij de een, hij de zes gegooid;

hij heeft drie tienen; het honderd kost vier

guldens enz. Zoo zegt men ook, een gr90te

twintig , een kleine duizend.

%. 80. Ook laten zich zclfftandige naam*

woorden, op er uitgaande, van de telwoorden

afleiden , als ; een zestiger , dat is een man van

zestig jaren, of ook een fchip van zestig Huk

ken gefchut.

§. 81. Beide beteekent zoo veel als alle twee.

Het wordt gebruikt, wanneer twee dingen te

zamen genomen worden, of als te zamengeno-

men bebouwd moeten worden, en komt

•• . m«st
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meestal in het meervoudige getal en als bijvoe-

gelijk . naamwoord voor , als : beide handen ge

bruiken , aan beide ooren doof zijn. Somwij

len echter wordt het zelfftandig gebruikt , als :

zij zijn beiden arm; geen van beiden heeft

het gedaan; het gefchiedt met beider goedvin

den. In een enkel geval ook , wordt beide met

een werkwoord in het enkelvoudige getal ver»

eenigd, wanneer het namelijk door het een en

het ander verklaard kan worden , als : hij

/peelde en zong, maar beide tras even gebrek

kig.

$. 8a. Eindelijk worden de telwoorden ook

met half, halve zamengefteld , als: anderhalve

fluiver , derdehalf el laken , zevendehalf uur

gaans. Zesthalf wordt , ter aanduiding van eene

bekende geldfoort, ook zelfftandig gebruikt.

$. 83. De algemeene telwoorden, door wel

ke geen bepaald getal wordt aangeduid, bevat

ten of alle eenheden onbepaald, als: al, ie

der, iegelijk, elk, geen; of een groot gedeelte

van dezelve, als: veel, menig; of dechts een

klein gedeelte, als: weinig, eenig, ettelijke ,

fommige.

$. 84. Omtrent al, alle hebben wij eenige

aanmerkingen te maken. De eerfte is , dat al,

voor het bepalend lidwoord, of ook voor een

voornaamwoord geplaatst, onverbogen blijft,

als : hij deed al den arbeid; al de menfchtn

van die plaats; al die heerlijke- uitzigten; al

mijne hotp enz. Eene andere aanmerking be

treft het onderfcheiden gebruik van alle voor

enkelvoudige zelfftandige naamwoorden. Wan

neer namelqk deze in een' verzamelenden of

mcervoudigen zin gebezigd worden, blijft alle.

. . . on.i
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onverbogen , als : aan alle kant , alle dag enz.

voor aan alle kanten , alle dagen. Daarente

gen wordt alle verbogen, wanneer het, in de

beteekenis van ieder , bij een enkelvoudig zelf-

ftandig naamwoord voorkomt, als: ik wensch

u allen voorfpoed; hij geeft zich over aan al

len wellust. Eindelijk zij nog aangemerkt, dat

alle gemeenlijk voor zelfllandige naamwoorden

in het meervoudige gedacht geplaatst wordt,

als: alle menfchen moeten fterven; de nietig

heid aller wereldlijke goederen , of ook bij per*

foonlijke of aanwijzende voornaamwoorden ge

voegd wordt, in welk geval het achter dezel

ve itaat, als: zij 'allen, deze allen hebben het

verklaard. Het zal verder naauwelijks herin

nering behoeven, dat alle, in het laatfte geval,

de verbuiging der zelfllandige naamwoorden

aanneemt, welke het insgelijks verkrijgt, wan

neer het op zichzelve ftaat , bij voorbeeld :

allen komen hierin overeen; zijn huis ftaat

voor allen epen.

$• 85. Elk, ieder, eenig , menig, en geen

worden , bij zelfllandige naamwoorden gevoegd ,

op de wijze der bijvoegelijke verbogen. Op

zich zelve (taande, zijn elk, ieder, gelijk me»

de elk een, een ieder, iedereen, iegelijk en

een iegelijk, in de verbuiging, elks , ieders, elk

eens, eens ieders of eens iederen , iedereens ,

iegelijks, en eens iegelijks Of eens iegelijken.

Alle deze woorden hebben, uit hunnen aard,

geen meervoud.

S. 85. Vcgl en weinig blijven doorgaans on

verbogen, en ontvangen een' tweeden naamval

achter zich, die echter in fommige gevallen,

hjjzondor bij woorden van het vrouwelijke ge

flacht
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flacht en in het meervoud, niet kennelijk iü$

als: veel goeds; weinig nuts; vetl vreugde/

weinig voorjpoeds ; veel hoofden, veel zinnen;

Voor weinig dagen; zoo ook een weinig wijni

enz. Hetzelfde geldt omtrent meer en minder ,

als: meer gelds, minder vreugd, meer men

fehen, minder zorgen. — Veel echter wordt

ook dikwerf voor zelfftandige naamwoorden in

het meervoud , op de wijze der overige bijvoe*

gelijke naamwoorden , verbogen, als: vele men,

fchen , vele goederen enz. — Hetzelfde heeft

omtrent weinig plaats, wanneer daarvoor het

bepalend lidwoord, of ook een voornaamwoord

komt, als: de weinige moeite; het weinige goed;

deze weinige redenen; uwe weinige voorzorg enz.

§. 87. Vele, weinige, op ziehzelve ftaan-

de , nemen , gelijk de verdere bijvoegelijke naam*

woorden , de n , het kenmerk der zelfftandige,

aan , als : velen hebben het gehoord, weinigen

ter harte genomen. Die letter wordt mede

achter eenige , fommige , ettelijke gevoegd ,

wanneer zij geen zelfftandig naamwoord bij zich

hebben; doch hiermede verbonden, volgen zij

de verbuiging der bijvoegelijke. ' Voorts moei

omtrent alle deze woorden, met uitzondering

van weinig, nog aangemerkt worden, dat zij,

in den tweeden naamval van het meervoud , op

er eindigen, het zij zij met, of zonder een

zelfftandig naamwoord voorkomen, als! veler,

of veler menfehen begeerte; eeniger , fommiger,

ettelijker, of ook eeniger enz. menfehen han-

delwijxe. Hetzelfde is toepasfelijk op beide,

alle, als: beider ,of'beider vaderen trouwe zorg;

aller , of ook aller menfehen lot.

F,



Nederduitfcht Spraakkunst. 47

F. Over de voornaamwoorden.

§. 88. Eene andere foort van woorden , tot

welke wij thans gevorderd zijn, draagt den

naam van voornaamwoorden , als dezulke, die

voor, of in plaats van de zelfttandige naam

woorden gedeld worden. Men bemerkte name

lijk , bij de vorming der talen , fpoedig , dat

het ten uiterfte lastig , onbehagelijk , en tot duis

terheid en verwarring hoogst aanleidelijk was,

een zelfftandig naamwoord, het voorwerp des

gefpreks uitdrukkende, zoo dikwijls te herha

len, als deszelfs aanduiding, in den voortgang

der rede, noodzakelijk was, en vond daarom

eene foort van woorden uit, waardoor men

het eens bekende en genoemde voorwerp, in

deszelfs onderfcheidene betrekkingen met op»

zigt tot den zamenhang der rede , korter , ge

makkelijker en zekerder kon aanduiden. Dezen

dienst nu bewijzen de voornaamwoorden, wel

ke, uit dien hoofde, niet het minst gewigtig

deel der rede uitmaken. Men onderfchcidt de

zelve gemeenlijk in zes foorten , perfoonlijke

namelijk, wederkeerende , bezittelijke , vragen

de,, aanwijzende en betrekkelijke. Wij zullen

over iedere dezer foorten afzonderlijk fpreken»

I. Over dc perfoonlijke voornaamwoorden.

$. 89. De perfoonlijke voornaamwoorden zijn

drie in getal, frelijk de perfonen, tot welker

aanduiding zij dienen moeten. Het eerfte drukt

den perfoon uit, die fpreekt, het tweede dien,'

tot welken gefproken wordt, het derde dien,

van welken gefproken wordt. Het laatfte is



4f Nederduitfche Spraakkunst;

van het uitgeftrektfte gebruik , daar het alle , zo»

levenlooze als levende, voorwerpen aanduidt $

die fn de taal , als werkende wezens , voorkomea.

De eerfte of fprekende peribon wordt bij ons,

in het enkelvoud , door ik , in het meervoud ,

door w«y, de tweede of toegefprokene perfoon,

in beide getallen, door gij, de derde perfoon

of het afwezend onderwerp des gefpreks , in het

enkelvoud, naar het verfchil der gedachten*

door Ai/, zij of het, in het meervoud, doof

zij uitgedrukt. De opgegevene voornaamwoor

den echter ondergaan , in de verbuiging , nog ver-

fchillende veranderingen, of liever worden, in

de onderfcheidene naamvallen, door andere

woorden vervangen, die wij thans nog nader

moeten doen kennen.

$. 90. De eerfte perfoon dan wordt * iö dé

beide getallen, dus verbogen:

Enkelvoud*

1. Naamval. Ik.

2. — Mijns , mij-

ver, of van mij.

3. . — Mij , of aan

mtj.

Mij.

Meervoud.

Wij.

Onzer, of van inti

Ons , of aan ons.

Ons.

5. 91. De verbuiging van den tweeden per

foon is, als volgt:

Enkelvoud.

I. Naamval. Gij.

•. ——i Uws, uwer,

of van u.

t. U, ofa»n u.

4, U.

Meervoud.

Gij.

Uwer, Of van u.

U, of aan u.

U.

S. 9**
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J. 92. Bij den eerften en tweeden perfoon

was de geflachtsbepaling onnoodig , omdat hier

het gedacht van zelf genoeg kennelijk is. Doch

bij den derden was dezelve noodzakelijk ; waar

om dan ook onze taal driederlei uitdrukking

ter aanduiding van dien perfoon heeft. Ziet

hier de verbuiging, in het enkel- en meervoud,

voor de drie gedachten.

Enkelvoud.

Mannelijk.

I. Hij.

&. Zijns, zijner,

of van hem.

3. Hem , of aan

hem.

4. Hem.

I. Zij.

%. Hunner.

3. Hun, of aan

hen.

4. Hen.

$, 93- De

Vrouwelijk.

Zij.

Harer , of van

haar.

Haar, of aan

haar.

Haar,

Meervoud.

Zij.

Harer, of van

haar.

Haar, of aan

haar.

Haar.

Onzijdig.

Het.

Van het.

Het, ofasn het.

Het.

Zij.

Hunner.

Hun , of aan

hen.

Hen.

beide vormen van den tweeden

naamval , mijns en mijner , uws en uwer , kun

nen onberispelijk , zonder onderfcheid van ge-

flacht , gebruikt worden. Men mag echter ook

mijns en uws voor het mannelijke, mijner en

uwer voor het vrouwelijke bezigen. Zijns eo

zijner zijn natuurlijk beiden alleen ter aandui

ding van een' mannelijk' perfoon gefchikt. Ve

len echter geven aan het eerfte den voorrang.

Ter opheldering van het hier gezegde zij met

een woord aangemerkt, dat mijns , mijner,

D uws,
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trws , uwer , zijns , zijner , eigenlijk tweede naam

vallen zijn van de bezittelijke voornaamwoor

den mijn, uw, zijn, welker mannelijke of

vrouwelijke vorm fchijnt af te hangen van eenig

Verzwegen zelfttandig naamwoord van het man

nelijke of vrouwelijke gedacht.

%. 94- Gij, dat thans, zoo in het enkel

voud als meervoud, gebruikt wordt, is, in zij

nen oorfprong, alleen meervoudig. Voor het

enkelvoud was oudtijds du, en in de verbo-

gene naamvallen dif in gebruik j dan eene foort

van wellevendheid is oorzaak geweest, dat

men , ih navolging der Franfchen, dit du en dij

buiten gebruik gefteld, en verkozen heeft, in

beide getallen , zich van het meervoudige gij

te bedienen.

$. 95. Hun en hen zijn eigenlijk niet dan

door dialekt - verfchil onderfcheiden , en mogen

dus , in den derden en vierden naamval , onver-

fchillig gebruikt worden. Het gebruik echter

heeft gewild, dat het eerfte in den derden,

het andere in den vierden naamval zou gebe

zigd worden. — Voor haar zegt men ook.

volgens een' anderen tongval , heur, dat ech

ter deéhts in een enkel geval, ter vermijding

van eene onaangename klanksherhaling , ge*

bruikt wordf.

$. 96. Ter onbepaalde aanduiding van den

derden perfoon , vooral in het meervoud , dient

het woordje men, dat van gelijken oorfprong

is met man, mens'ch, en dus eigenlijk men-

fcheüjke perfonen beteekent. Desgelijks wordt

iemand onbepaald van een* perfoon gezegd,

welk . woord geene andere verbuiging heeft , dau

dSe van iemands in den tweeden naamval.
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*. Over de wederkeerige voornaamwoorden.

$. 97. Wederkeerige voornaamwoorden zijn

de zoodanige, van welke men zich bedient,

wanneer de werking van een perfoon of zaak

op den werker zeiven, of het onderwerp der

rede terugkeert. Wij bezitten daarvan eigenlijk

dechts een, en dit nog alleen voor den der

den en vierden naamval, waarbij het gebruik

van een dergelijk voornaamwoord ook alleen,

of voornamelijk te pas kan komen. Dit ééne,

eigenlijk gezegde, wederkeerige voornaam

woord heet zich , en wordt , in de twee genoem

de naamvallen, in alle gedachten, zoo wel in

het enkel- als meervoud, gebezigd, als: de man

heeft zich voor 't hoofd geflagen; de vrou»

heeft zich het haar uitgetrokken; de kinderen

hebben zich bezeerd; de vinken hebben zich in

V net verward.

$. 98. Wanneer, bij den eerften of tweeden

perfoon , de werking tot den werker zeiven be

trekking heeft, of tot hem wederkeert, bedient

men zich van de perfoonlijke voornaamwoor

den, als: ik htb mij gewasfehen; gij moest u

fchamen. Doch , bij den derden perfoon , zou het

gebruik van bet perfoonlijk voornaamwoord

onzekerheid en verwarring kunnen baren, en

daarom heeft men hiervoor het wederkeerig»

zich in gebruik gefteld.

$. 99. Om de bovengemelde terugkeering

nog nadrukkelijker aan te duiden, voegt men

fomwijlen, zoo bij het wederkeerige, als in

zonderheid bij de voornaamwoorden van den

eerden en tweeden perfoon , het aanwijzend voor

naamwoord zelfy als : ik uil mij zeiven nitt

D x vriy
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vrijfpreken; gij hebt het niemand, dan u zeU

ven , te wijten ; hij graaft zichzelven een' kuil.

f. 100. Eindelijk zij nog met een woord

aangemerkt, dat ook de bezittelijke voornaam

woorden zijn, hun en haar eene beteekenis

hebben, die wederkeerig is, of terugkeert tot

den werker zeiven , of het hoofdonderwerp der

rede. De nadere verklaring hiervan, welke

eigenlijk tot de woordvoeging behoort, is te

vinden in de Syntaxis , door deze Maatfchappij

uitgegeven, bl. «3.

3. Over ie bezittelijke voornaamwoorden.

J. 101. Bezittelijke voornaamwoorden noemt

men die, welke gefchikt zijn, om eenig voor

werp aan een perfoon of zaak toe te eigenen,

als: ik heb mijne kinderen hartelijk lief; de

deugdzame heeft God tot zijn' befchermer ;

wij hebben ons geld vergeefs daaraan hefteed.

Zij komen van de perfoonlijke voornaamwoor

den af, en mogen, als daarvan gevormde, bij-

vosgelijke naamwoorden , befchouwd worden.

Ook fchikken zij zich, gelijk deze, in hunne

verbuiging naar de zelfftandige naamwoorden,

met welke zij vereenigd worden.

5. 102. Mijn en ons hebben betrekking tot

den eerften perfoon , in het enkel - en meervoud ;

inr tot den tweeden perfoon , in beide getallen ;

zijn en hun eigenen iets toe aan den derden

perfoon, het eerde aan een' enkelen, het laatfte

aan meerderen , doch zij worden alleen gebruikt

in betrekking tot woorden van het mannelijke

of onzijdige gedacht, terwijl voor die van het

vrouwetijke, in beide getallen, haar gebezigd

won
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wordt. Deze laatfte onderfcheiding, welke aan

de voordragt geene geringe duidelijkheid bij-

zet, is iets, dat onze taal boven vele andere

vooruit heeft. Voor het bezittelijke haar kan

men ook heur zeggen; doch alleen in het ge

val, waarvan boven $. 95 gefproken werd.

$. 103. Om de verbuiging der bezittelijke

voornaamwoorden te doen kennen, zullen wij

die van mijn hier laten volgen.

Mannelijk.

1. Mijn.

a. Mijns, ofvan

mijnen.

3. Mijnen, of

aan mijnen.

4. Mijnen.

Enkelvoud.

Vrouwelijk.

Mijne.

Mijner, of van

mijne.

Mijne, mijner,

ofaan mijne.

Mijne.

Onzijdig.

Mijn.

Mijns, of van

mijn.

Mijn , mijnen ,

of aan mijn.

Mijn.

Meervond.

Voor de drie geflachten.

1. Mijne.

a. Mijner,
3. Mijne, mijnen, mijner, of aan mijne.

4. Mijne.

$. 104. Ons, uw, zijn, hun en haar heb~

ben dezelfde buiging. Bij het eerfte heeft al

leen dit verfchil plaats, dat men in den eer-

ften naamval van het mannelijke gedacht, ook

in het enkelvoud, onze zegt, als: onze Va

der enz. Dat hun in de verbuiging eene twee

de n aanneemt, zal naauwelrjks herinnering be

hoeven.

D 3 $. 105.



54 Nederduitfche Spraakkunst.

5» Eindelijk zij nog aangemerkt, dat

voor de bezittelijke voornaamwoorden ook het

bepalende lidwoord dc geplaatst wordt, als:

de mijne, de fijne , de uwe, enz. Zoo zegt

men: dit is niet uwe pen, maar de mijne-

dit boek is niet /ut uwe, maar het zijne.

4. Over d* vragende voornaamwoorden.

§. 106. Voornaamwoorden, gefchikt om

eene vraag aan te duiden, dragen den naam

wat , welke , en hoedanige. Met wie vraagt men ,

onbepaald, naar perfonen, als: wie heeft u dat

gezegd? wien beheert die buitenplaats? —

Wat wordt nqg onbepaalder gebruikt, om

Tiaar allerlei onbekende voorwerpen te vragen,

als: wat zoekt gij? wat heeft men u ver

haald ? — Welke dient , om meer bepaald naar

perfonen of zaken te vragen, als: wie heeft

dat huis gekocht? mijn neef. Welke neef? —

Wat hebt gij gehoord? eene goede tijding.

Welke tijding? — Hoedanige eindelijk wordt

gebruikt, wanneer men, bij zijne vraag, eigen»

lijk den aard of de hoedanigheid van een' per-

foon of eene zaak bedoelt, als: hoedanige man,

hoedanige vrouw heeft u dat gezegd? hoeda

nig huis is daar gebouwd?

§. 107. Wat wordt ook meermalen voor

een zelfftandig naamwoord , zonder onderfcheid

van gdlacht of getal , geplaatst , en dient , in

dat geval , om eene meer bepaalde vraag te

doen, als: aan wttt tafel hzbt gij gezeten?

wat wijn hebt gij daar ? wat menfehen gingen

daar voorbij? Om nog bepaalder te vragen,
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plaatst men achter wat wel eens het voorzet-

fél voor , en het onbepalend lidwoord tent of

ook wel alleen het eerde, als: wat voor een

man is dat? wat voor wijn hebt gij gedron

ken? Bjj het meervoud valt een natuurlijk al•>

tijd weg. Voorts wordt dit lidwoord , tot het

zelfde einde , ook geplaatst achter welk en hoe~

danig , die, in dat geval, altijd onverbogen blij*

ven , als : welk eene belooning zoudt gij verlan

gen ? hoedanig eene geaardheid heeft uw vriend ?

In 't bijzonder wordt welk een bij een' uitroep

van verwondering gebruikt , als : welk een man

is dat!

%. 108. Omtrent wat moeten wij voorts nog

aanmerken , dat het , op zich zelve ftaande ,

geen voorzetfel voor zich ontvangt, maar dat

men, in ftede van aan, met, voor wat, zeg

gen moet , waaraan , waarmede , waarvoor.

J. 109. Thans moeten wij de verbuiging

van wie en welke nog doen kennen. Deztlve

is , als volgt :

Enkelvoud,

Vrouwelijk.

me.

Wier, of van

Mannelijk.

i. Wie.

». mens, ofvan

wien.

3. Wien , of san

wien.

4, mien.

wie.

mie , of aan

wie.

Wie.

Onzijdig.

fFat, dit wordt

niet verbo

gen.

Meervoud.

Mann. en Vrouwel.

I. me.

q. mier, of van wie1. wter , 01 van wie^

3. Wie,wi$n, ofaan wie.

mt*.

Onzijdig.

Zonder meervoud.

D4
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Mannelijk.

I. Welkt.

«. Welks , ofvan

welken.

3. Welken, of

aan welken.

4. Welken.

Mannelijk.

I. Welke.

o. Welker, of

j. Welke,welken,

of «4/1 .

4. JPMfc.

Enkelvoud.

Vrouwelijk.

Welke.

Welker , of

welke.

Welke, ef <w»

welke.

Welke.

Meervoud.

Vrouwelijk.

Welke.

Welker , of van

welke.

Welke, of aan

welke.

Welke.

Onzijdig.

Welk.

Welks, of van

welk.

Welk , welken ,of

aan welk.

Welk.

Onzijdig.

Zoo als in het

mannelijke ge-

flacht.

5. Over de aanwijzende voornaamwoorden.

$. 110. Aanwijzende voornaamwoorden zijn

dïe , welke dienen , om zekere voorwerpen , als

met den vinger , aan te wijzen. De voornaam-

fte, die men daartoe gemeenlijk brengt, zijn

deze , die , gene , de gene , die gene , dezelve ,

dezelfde, zulke , zekert , dtsgelijke, dusdani

ge, zoodanige.

§. in. Deze, die, gene dienen ter onder-

fcheiding van perfonen en zaken, als: in de

algtmeene verwarring heeft deze zijn' hoed,

die zijrf jlok , gene zijn" mantel verleren. De-

ze en gene beteekent ook dikwerf zoo veel als

de eene en andere , als : ik heb deze en gene

kleinigheden voor mijn kind gekocht. — Voorts

wordt gene van iets afgelegens gebruikt , in te-

genftelling van dtze, dat op iets nabijgelegens
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ziet , als : aan deze zijde der rivier ftondtn de

Romeinen , aan gene de Germanen. Ook

wordt gene van een' afgelegenen tijd gebruikt,

als : in gene gelukkige dagen.

$. 112. Deze wordt op volgende wijze ver

bogen :

Enkelvoud.

Mannelijk.

I. Deze.

t. Dezes , ofvan

dezen.

$. Dezen, o?aan

dezen.

4. Dezen.

Mannelijk;

1. Deze.

3. Dezer, ofvan

deze.

3. Deze, dezen,

of aan deze.

4. Deze.

Vrouwelijk.

Deze.

Dezer, of van

deze.

Deze , dezer , of

aan deze.

Deze.

Meervoud.

Vrouwelijk.

Deze.

Dezer, of van

deze.

Deze , dezer ,

of aan deze.

Dtze.

Onzijdig.

Dit.

Dezes, of van

dit.

Dit, dezen, of

aan dit.

Dit.

Onzijdig.

Zoo als in het

mannelijke ge

dacht.

$. 113. Die , dat wordt verbogen als wie,

vat. — De verbuiging van gene is , als volgt.:

Mannelijk.

1. Gene.

a. Genes , of van

genen.

3. Genen, of'aan

genen.

4. Genen.

Enkelvoud.

Vrouwelijk.

Gene.

Gener, of van

gene.

Gene , gener ,

of aan gene.

Oene.

DS

Onzijdig.

Gene.

Genes, of van

gene.

Gene , genen , of

aan gene.

Gene.

Meer
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Mannelijk.

I. Gene.

i. Gener, of'van

gene.

j. Gene, genen,

of aan gene.

4. Gene.

Meervoud.

Vrouwelijk.

Gene.

Gener, of van

gent.

Gene , gener ,

of <?<*« gene.

Gene,

Onzijdig.

Zoo als in ket

mannelijk ge-

dacht.

§. 114. Degene , en diegene hebben cene

dubbele verbuiging , daar de en die op de wij-

je dier woorden , en gene naar het ftraks op

gegeven voorbeeld verbogen wordt. Gelijke

dubbele verbuiging zullen wij ftrafcs in dezelve

en dezelfde opmerken.

$. 115. Dezelve ziet op een' perfoon, of

«ene zaak , waarvan gefproken is , als : ik vond

den tuin open , en ging in denzelven. Dezelfde

heeft meer nadruk , en duidt aan , dat geen

ander bedoeld wordt , dan die , van wien ge

fproken is , als : ik ontmoette denzelfaen man ,

die mij den vorigen dag was tegengekomen i en

/prak met denzclven. — Voor het onzijdige

hetzelve zegt men dikwerf, bij verkorting, het.

§. 116. Wij laten hier de verbuiging van

dezelve volgen, waaruit tevens die van dezelf

de, welke dechts in eene enkele bijzonderheid

verfchilt, gelijk d;e van zelf, 'zelve , gekend

kan worden.

m
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Mannelijk.

I. Dezelve.

s. Deszelfs, des-

zelven, ofvan

denzelven.

3. Denzelven, of

aan denzel

ven.

4. Denzelven.

Enkelvoud.

Vrouwelijk.

Dezelve.

Derzelver , of

van dezelve.

Dezelve , der

zelver, ofaan

dezelve.

Dezelve.

Meervoud.

Onzijdig.

Hetzelve.

Deszelfs , des-

zelven,ofvan

hetzelve.

Hetzelve , of

aan hetzelve.

Hetzelve.

Mannelijk. | Vrouwelijk. Onzijdig.

1. Dezelve. Dezelve. Gelijk het man-

2. Derzelver, of Derzelver, of nelijke.

y/in dezelve. van dezelve.

3. Denzelven ,of Dezelve, der-

aan dezelve. zeiver, ofaan

dezelve.

4. Dezelve. Dezelve.

De bijzonderheid , waarin de verbuiging van

dezelfde van die van dezelve verfchilc , is , dat

in den tweeden naamval van het mannelijke

en onzijdige gedacht geen tweederlei verbui

ging plaats heeft, maar alleen da•zelfden ge

zegd wordt.

6. Over de betrekkelijke voornaamwoorden.

$. 117. Betrekkelijke voornaamwoorden zijn

de zoodanige, die betrekking hebben op per-

lonen of zaken, van welke te voren gefproken

is. Daartoe behooren welke, dewelke, die,

wie , als : ik ben de man , die u dat gezegd

heeft; hij verloor den dierbaarden fchat , dien

•f welken hij op aarde bezat; de nachtegaal

zingt
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zingt met eene fiem, wier of welker liefelijk-

he'td elk bekoort enz.

§. ii 8. Omtrent die en wie verdient aange

merkt te worden, dat het eerfte niet dan in

den eerften en vierden naamval, het tweede

fchier alleen in de verbogene naamvallen, en

wel voornamelijk in den tweeden en derden,

gebruikt wordt. Ook moeten wy hier waar-

fchuwen tegen den misdag der zulken, die

wiens, dat alleen tot het mannelijke gedacht

behoort, ook in het onzijdige, voor welks, ge

bruiken.

$. 119. De verbuiging der opgegevene voor

naamwoorden is , in het voorgaande , reeds aan

gewezen. Het min gebruikelijke dewelke is , in

verbuiging , aan dezelve gelijk , met uitzondering

van den tweeden naamval, waar men alleen

deswelken, niet deswelks, zegt.

G. Over de werkwoorden. .

1. Derzeiver aard.

$. 110. Wij zjjn thans tot het gewigtigst

deel der taal of rede, en dat tevens de ruim

de ftoffe tot bewondéring van de menfchelijke

fchranderheid oplevert, het werkwoord name

lijk, gevorderd. Hetzelve dient in 't alge

meen, om datgene uit te drukken, dat men

van een' perfoon ^>f eene zaak wil zeggen, en

is derhalve in iederen volzin onontbeerlijk.

Meer bepaaldelijk worden door de werkwoorden

de werking , het beftaan , het lijden , het wor

den , de beweging , rust , en wat dies meer zij ,

van de voorwerpen aangeduid. Bij een naauw-

keu
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keurig toezigt onderfcheidt men, in hunne be-

teekenis, twee hoofdzaken, de uitdrukking na

melijk van zekere gefteldheid , werking of hoe

danigheid van een voorwerp, en de verzeke

ring, dat die gefteldheid, werking of hoeda

nigheid met der daad aan hetzelve toebehoort.

Dit laatfte maakt het eigenlijke wezen van het

werkwoord uit, en wordt door het werk

woord zijn aangeduid, 't welk daarom ook

door velen, niet ten onregte, het werkwoord

bij uitnemendheid , of het xelffiandig werkwoord

genoemd wordt. Hetzelve ligt in der daad , bij

ieder werkwoord , ten gronddag. Immers , wan

neer ik zeg, het paard loopt, de zon fchijnt,

zoo druk ik hetzelfde uit, als of ik zeide,

het paard is hopende , de zon is fchijnende.

§. lai. Gelijk de zelfftandige naamwoor

den voor verbuiging vatbaar zijn , zoo nemen

de werkwoorden insgelijks, door middel der.

dusgenaamde vervoeging , onderfcheidene veran

deringen aan. Door dit middel namelijk wordt :

i) de per/bon, die iets bedrijft, ondergaat of

zich in zekere gefteldheid bevindt; a) de tijd,

wanneer; en 3) de wijze van het voorftel uit

gedrukt. Er zijn talen, waarin deze drie bij

zonderheden alleen door onderfcheidene veran

deringen in het werkwoord zelf worden uitge

drukt; doch de onze heeft daartoe ook nog

meer andere hulpmiddelen noodig, gelijk ons

in 't vervolg nader blijken zal.

2. Soorten van werkwoorden.

$. ia*. Men onderfcheidt in onze taal, ge

lijk in de meeste, doorgaans vijf foorten van

werk
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werkwoorden , de bedrijvende nameiijk , lijden-

de, wederkeerige , onzijdige, en onperfocnlijke.

%. 123. Door bedrijvende verftaat men die

werkwoorden, door welke eene werking wordï

uitgedrukt, die op een ander voorwerp over-

gaat, als: de meester onderwijst zijne leerlin

gen ; de timmerman bouwt het huis. De werk

woorden onderwijzen, bouwen namelijk duiderj

een bedrijf aan, dat niet volledig is, ten zij

men tevens het voorwerp kenne, dat onderwe

zen, gebouwd wordt.

§. 124. Lijdende werkwoorden zijn die,

waarbij het voorwerp der werkinge , als zekera

handeling van een ander ondergaande, wordt

voorgefteld, als: de leerlingen worden door den

meester onderwezen; het huis wordt door den

timmerman gebouwd. Eigenlijk intusfehen is

dit meer een bijzondere vorm , dan eene af

zonderlijke foort van werkwoorden, daar alle

bedrijvende, uit den werkenden, in den lijden

den vorm kunnen overgebragt worden, zoo

als de bijgebragte voorbeelden leeren. Verder

aij nog aangemerkt , dat de Nederduitfcbe werk

woorden eigenlijk , door vervoeging , geenen lij

denden vorm hebben, maar dien alleen, door

vereeniging van de hulpwoorden zijn en wor

den met het deelwoord, erlangen.

$. 125. De dusgenaamde wederkeerige werk

woorden maken eigenlijk een onderdeel der be

drijvende uit. Men geeft dien naam aan zulke

werkwoorden, wier werking niet overgaat dan

op den werkenden perfoon, als: zich beroe

men, zich behelpen, zich bezinnen, zich fcha-

men , ztch vergis/en en weinige andere. In

ten' ruimeren zin en min naauwkeurig , kan men
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<x>k de meeste bedrijvende werkwoorden %e-

derkeerige noemen , voor zoo verre zij hunne

werking even zeer op den handelenden perfoon

zeiven, als op een ander voorwerp, kunnen

overbrengen , bij voorbeeld : zich wasfchen , zich

beminnen, zich branden, zich fnijden enz.

$. ia6. Er is, buiten de genoemde, nog

eene talrijke klasfe van werkwoorden, die mea

•nzijdige noemt, omdat zij noch tot de be

drijvende, noch tot de lijdende kunnen gebragt

worden, maar eene middelloon tusfchen bet-

de vormen. De werkwoorden, die tot deze

klasfe behooren, geven of een bedrijf te ken

nen , doch dat niet tot een ander voorwerp over

gaat , als : hopen , wandelen , enz. ; of ook zulk

een bedrijf, waarvan het lijdend voorwerp ia

het werkwoord zelf is opgefloten , als muizen ,

muizen vangen, visfehen, visch vangen; of

eene eigenfchap, als: glimmen, gloeijen, ver

bieden; of eenen toeftand, als: zitten , Jlaan %

liggen, rusten enz.

f. ï*7. Onperfóonlijke werkwoorden einde

lijk worden de zoodanige genoemd, die, uit

hoofde van hunnen aard en beteekenis, geen

der perfoonlijke voornaamwoorden , ik, gij , hij

of zij , vooropftemen , als : het dondert , regent ,

fnseuvtt enz. ;• liet berouwt , fpijt , verdriet , mij ,

u , of hem , bij welke de perfoonlijke voornaam

woorden , in den verbogenen naamval , achter

het werkwoord komen.

5. 198. De benaming van onperfóonlijke i«

echter minder gepast, voor zoo verre zich

eigenlijk geen werkwoord, zonder werkenden

perfoon, laat denkdn, en irt de taalkunde niet

alleen de toensch, maar ook alk voorwerpen

m
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in de natuur, levenlooze zoowel als levende,

als handelende befchouwd en voorgefteld wor

den. Dus bekleedt in het zeggen, het /mart,

of berouwt mij dit gedaan te hebben , de on

bepaalde wijze de plaats van den derden per-

foon, als of men zeide, dit gedaan te heb

ben berouwt, of fmart mij. In de uitdrukkin

gen die daad berouwt, of fmart mij, neemt

het zelfftandige naamwoord de plaats van den

derden perfoon in. Het fneeuwt, hagelt, blik-

femt enz. beteekent hetzelfde , als daar is fneeuw t

hagel, blikfem. Even zoo is het gelegen met

den lijdenden vorm der onzijdige werkwoor

den, welke, omdat zij hunne werking op geen

ander voorwerp overbrengen, uit den aard. in

dien vorm geeu' werkenden perfoon voor zich

dulden. Dus geven de uitdrukkingen daar

wordt geftapen, gewandeld enz. zoo veel te

kennen , als hetgeen daar gedaan wordt , /V ftam

pen, wandelen enz.

3. Nadere rangfchikking der Nederduitfche werk

woorden ten aanzien van hunne vervoeging.

%, 129. De Nederduitfche werkwoorden zijn

voorts nog in twee hoofdrangen onderfcheiden

naar de verfchillende verandering, die zij, in

den onvolmaakt verledenen tijd en het lijdend

deelwoord, ondergaan. Die tot den eerften

hoofdrang behooren, worden ongelijkvloei/ende ,

die van den tweeden gelijkvloeiende genoemd.

Buitendien zijn er nog eenige werkwoorden,

die , in hunne vervoeging , van de gewone regel

maat afwijken , en uit dien hoofde den naam

van onregelmatige dragen.

$, IS»-
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$. 1 30. Ongelijkvloeiende werkwoorden zijn

die, welke bij hunne vefvoeging, in den On

volmaakt verledenen tijd en het lijdende deel

woord , hetzij in den eerften alleen , hetzij ook

in beide , van wortelklinker veranderen , als :

geven, gaf, gegeven; drijven, dreef, gedre

ven ; /preken , /prak , ge/preken. Men kan uit

deze voorbeelden nog leeren , dal het lijdend

deelwoord het voorvoegfel ge vooropneemt ,

en , even als de onbepaalde wijze , op en ein

digt , alsmede dat in fommige werkwoorden de

wortelklinker , bij het deelwoord , eene andere

verwisfeling ondergaat, dan bij den onvolmaakt

verledenen tijd. Ten aanzien van het voor

voegfel ge moet verder nog worden aange

merkt, dat hetzelve wegvalt bij het deelwoord

van die werkwoorden, welke met een onaf-

fcheidbaar voorzetfel zijn zamengefteld , als :

beleden, niet begelcden, van belijden; be/chre-

ven, niet bege/chreven , van be/chrijven, enz.

§. 131. Gelijkvloeiende werkwoorden zijn

die, welke hunnen wortelklinker fteeds onver

anderd behouden. De onvolmaakt verledene,

tijd van deze werkwoorden wordt gevormd door

achtervoeging van de of te achter het zakelijke

deel van dezelve , en het lijdend deelwoord door

achtervoeging van de enkele d of t , en voor

voeging van ge. Dus komt, op de voorge-

ftelde wijze, van leef, het zakelijke deel van

leven, de onvolmaakt verledene tijd leefde, en

het deelwoord geleefd; van fmaak, het zake

lijke deel van /maken, /maakte en ge/maakt;

van hoor, het zakelijke deel van hooren, hoor

de en gehoord; van hoop, het zakelijke deel

Van hopen (hoop voeden) hoopte en gehoopt enz.

£ Het
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Het gezegde omtrent de wegvalling van het

voorvoegfel ge bij het deelwoord van die werk

woorden, welke met een onaffcheidbaar voor-

zetfel zijn zamengefteld , is ook hier toepasfe-

lijk , als bemind , niet begemind , van bemin'

tien enz.

5. 13a. Enkele werkwoorden zijn deels ge

lijk - , deels ongeltjkvloeijend , of liever zijn van

den Maat van ongelijkvloeijende , door verloop

van tijd , tot dien der gelijkvloeijende genaderd ,

als: bakken, bakte (oulings biek) gebakken;

lagcheh, lachte (oulings heeft") gelagchen;

wreken , wreekte ( oulings wrak , wrok } gewro

ken, en meer andere. ( * )

$. 133. Onregelmatige werkwoorden worden

de zoodanige genoemd, die, in een of meer

dere opzigten , van de genoemde foorten en

gewone woordvoeging afwijken, en in 't bij

zonder die, welke uit onderfcheidene werk

woorden tot een zijn zamengefinolten. Dus

kan men /laan, bij verkorting voor ftagen, en

ik fta voor ik /laag, ftoeg, ge/lagen; doen en

ik doe (voor daden, ik daad^ deed, gedaan

(voor

(*} Schrandere taalkenners hebben opgemerkt,

dat ere ongelijkvloeijende werkwoorden de oud-

fre zijn, en de gelijkvloeiende, voor een groot

deel , hunnen oorfprong verfchuldigd zijn aan zelf-

ftandige naamwoorden, die van ongslijkvloeijen-

de werkwoorden afïiammen. Zoo komt, bij voor

beeld, ftagen, ftaagde, geflaagd van het zelfltandige

jlag , en dit wederom van ftaan ( oudtijds ftagen )

ftoeg , gtflagen ; zogen, zoogde, gezoogd, van het

zelfltandige zog, en dit wederom van zuigen, zoog,

gezogen enz.
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'

(voor gcdaden}; /laan en ik fta (voor /lan

den y ik /land") ftond, ge/laan (voor gcjtan.

den"); gaan en ik ga (voor gangen, ik gang")

ging , gegaan ( voor gegangen ) ; zien en ik

zie (voor zigen, ik zig) zag, gezien (voor

gezigen) tot de onregelmatige brengen, voof

èoo verre zij door de zamentrekking , die zij

in de aangewezene gevallen ondergaan, van de

gewone regelmaat afwijken. Desgelijks behoor

ren mogen, kunnen en willen tot de onregel

matige werkwoorden, niet dechts voor zoo

verre zij, in den 3en perfoon van den tegen-

woordigen tijd der aantoonende wijze, niet4

even als de overige werkwoorden , de t aanne

men, als hij mag, kan en vil; maar ook voof

zoo verre zij, of althans de beide eerfte, in

tegenftelling van de meeste werkwoorden-, iri

de onbepaalde wijze een' anderen klinker ver-

toonen , dan in den" tegenwoordigen tijd def

aantoonende wijze, " eri bovendien, ook in

de onderfcheidene pèrfonenj een' verfchillenden

klinker hebben , als : mogen , ik mag , gij moogt ,

hij mag; — kunnen, ik kan, gij kunt, hij

kan. Mogen Wijkt, nog in een ander opzigtj

van de gewone regelmaat af, als hebbende, in

den onvolmaakt verledenen tijd, bij alle perfo-

nen de die anders alleen achter den twee

den gevoegd wordt, als: ik mogt, gij rrtogt ,

hij mogt. 'Hetzelfde geldt omtrent, ik, gij en

hij br'agt , dacht, kocht, plagt, zocht vati

brengen , denken , koopen , plegen , zoeken, '

$. 134. Den naam van onregelmatige Werk

woorden dragen inzonderheid de meeste hulp*

voorden, dat is, die werkwoorden, van wel

ker hulp men zich , bij de vervoeging , bedient.

£ a Van
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Van deze mag bovenal het werkwoord zijn

dus genoemd worden , als 't welk uit verfchei-

dene werkwoorden, bennen, zijn, wezen enz.

is zamengefteld , zoo als nader blijken zal ,

wanneer wij de vervoeging van hetzelve zul

len opgeven. Ook zullen en hebben mogen on

regelmatig heeten. Dus, bij voorbeeld, is de 3de

perfoon van den tegenwoordigen tijd der aan-

toonende wijze van hebben , die heeft luidt ,

van het oude werkwoord heven afgeleid ; en

de onvolmaakt verledene tijd had, hadde, is

gefproten uit zamentrekking van habede , hab-

de, hadde, den onvolmaakt verledenen tijd van

het oude haben. Dan de onregelmatigheid der

beide laatstgenoemde hulpwoorden zal insgelijks

nader blijken uit de opgave van hunne vervoe

ging' •

4. Over de vervoeging, en bijzonder over de

deelvoorden , en over de vijzen en tijden

der werkwoorden.

§.135. Wat men door vervoeging te ver-

ftaan hebbe , werd in het voorgaande reeds

verklaard. Er zijn talen, waarin dezelve, bij

na geheel door verandering van het werkwoord

zelf, en vooral van des zelfs uitgang, gefchiedt;

doch in onze taal heeft men daartoe, gelijk

inede reeds werd opgemerkt , de hulp van an

dere werkwoorden noodig , die , uit dien hoofde ,

hulpwoorden genoemd worden. Deze ziin vier

in getal , zullen namelijk , hebben , zifn èn

worden. De laatfte komen meer bijzonder bij

de lijdende werkwoorden, of in den lijdenden

Haat te pas, welke in onze taal eigenlijk ge



Nederduitfche Spraakkunst. 69

hed ontbreekt, en niet, dan door behulp dier

werkwoorden , kan worden uitgedrukt. Zullen

dient bij alle werkwoorden, om den toekomen

den tijd uit te drukken, als: ik zal beminnen t

ik zal bemind worden, ik zal leven enz» —

Hebben wordt gebruikt, om de verledene tijden

aan te duiden, niet Hechts in alle bedrijvende

werkwoorden , als : ik heb of had bemind ,

maar ook in een groot deel der onzijdige,

als : ik heb gedwaald, had ge/laan enz. Doch

dit alles zal, in het vervolg, duidelijker worden.

§. 136. De deelwoorden vereifchen, in de

eerfte plaats , eenige verklaring , omdat een der-

zelve , bij de vervoeging onzer werkwoorden , van

grooten dienst is. Men kan dezelve het best

befchrijven, als van werkwoorden afgeleide bij-

voegelijke naamwoorden, die, om bet deel,

dat zij aan de eigenfehap van beide hebben ,

den naam van deelwoorden dragen. Zij zijn

twee in getal, het bedrijvende of tegenwoor

dige, en het lijdende of verledene. Het eerfte

wordt gevormd door achtervoeging van de

achter de onbepaalde wijze, als, hoorende,

gevende, lezende; het tweede door plaatfing

van d of t achter het zakelijk deel des werk-

woords , en voorvoeging van ge , of ook , b'ij

de ongelijkvloeijende , door den uitgansr en, en

het voorvoegfel ge, als: gehoord, gemaakt ,

gegeven , gelezen , gefproken. Het laatfte ,

fchoon doorgaans het lijdende genoemd, kan

echter, door bijvoeging van hebbende , ook als

bedrijvend, doch in den verledenen tijd, ge

bruikt worden, als: gehoerd, gelezen hebben

de. In een' lijdenden zin. krijgt liet ook zijn*

de , het deelwoord van zijn , achter zich.

E 3 $. 137.
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$. 137. Ter nadere kennis van de vervoe»

ging der werkwoorden, moet men vooral een

naauwkeurig begrip van hunne wijzen en tijm

den hebben, bij welker nadere ontwikkeling

ook de onderfcheiding van getallen en perfonen

kennelijk zal worden. De wijzen zijn vier in

getal, de onbepaalde namelijk, de aantoonen-

5e, gebiedende , en aanvoegende.

%. 138. De onbepaalde wijze is die, welke

de handeling van het werkwoord, in een' al-

gemeenen zin , zonder bepaling van perfoon

of getal, maar alleen met aanwijzing van tijd,

voorftelt, als; Aooren, gehoord nebben, zul

len hooren, waarin zich de tegenwoordige,

verledene en toekomende tijd vertoonen.

$. 139. De aantoonende wijze is die, waar

door het bedryf, de toeftand enz., door een

werkwoord uitgedrukt, naar de verfcheiden-

heid der tijden , regtftreeks wordt voorgefteld of

aangetoond , als : ik hoor , waak , heb gehoord,

gewaakt, zal hooren, waken enz.

§. 140- De gebiedende wijze wordt gebruikt

tot het geven van cenig bevel , of ook om

een verzoek, opwekking of vermaning uit te

drukken. Daar de perfoon, aan wien eenig

bevel, verzoek, opwekking of vermaning ge-

fchiedt , tegenwoordig is , of vooronderfteld wordt

te zijn , komt hier geen verfchil van tijden , en

geen perfoon buiten den tweeden , in het enkel

en meervoud , te pas. Dezelve wordt hier , in

tegenftelling van 't geen bij andere wijzen ge-

fchiedt, achter het werkwoord geplaatst, als:

fioor , of hoort gij.

§. 141. De aanvoegende wyze is die, waar

op? iets twijfelachtig of onzeker gezegd wordt,

waar
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waardoor een wensch, eene voorwaarde, toe

lating of aanfporing wordt uitgedrukt. Zij

komt, zoo op zichzelve, als ook met voor»

plaatfing van voegwoorden , voor , in welk laat-

l\t geval zij echter niet van de voegwoorden

afhangt , maar haren grond heeft in het onze

kere der voorftelling , als : hij leve , ga , wer.

ie; hij doe, wat hij wil, het zal hem niet

gelukken; trachten wij dit te verwerven; dat

hii leve; ach dat ik hem gezien haddc ; ik

/preek, opdat ik gehoord worde; ik twi'fel,

of het waar zij, enz.

§. 142. De tijden, tot welker befchouwing

wij thans overgaan, zijn vijf in getal, de te-

gemvoordige namelijk, de onvolmaakt verlcde-

ne, de volmaakt verledene , de meer dan vol-

maakt verledene en de toekomende tijd. Deze

hebben , althans in de aantoonende en aanvoe

gende wijze, de onderfcheiding van drie per-

fonen, den fprekenden, den toegefprokenen en

dien, van wien gefproken wordt, en van het

enkelvoudige en meervoudige getal gemeen.

§. 143. De tegenwoordige tijd duidt aan,

dat de zaak, waarvan men fpreekt, plaats heeft

op hetzelfde oogenblik, waarop men fpreekt,

als : ik werk , ik fchrijf, ik word bemind, gij

flaapt , zij lezen enz.

$. 144. De volmaakt verledene tijd, die,

even als de voorgaande, door verandering van

het werkwoord zelf gevormd wordt, Helt eene

zaak voor, die voorbij is op den tijd, waarin

men fpreekt, maar nog duurde op den tijd,

waarvan men fpreekt, of duidt eene handeling

aan, welke nog niet geheel voorbij is, wan

neer eene andere begint, als: ik werkte, ik

E 4 (chrttf,
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fchrcef, ik werd bemind; toen ik van den mart

/prak , zag ik hem voor mij ftaan.

$. 145. De volmaakt verledene tijd fielt

eene zaak voor, als geheel geëindigd op den

tijd, waarin men fpreekt, zonder eenig opzigt

op eenigen anderen tijd, of eenige andere han

deling. Dezelve wordt gevormd, bij de be

drijvende werkwoorden , door vereeniging van

het hulpwoord hebben, in den tegenwoordigen

tijd, met het verleden of lijdend deelwoord,

als: ik heb bemind , gemaakt, gegeven; bij de

lijdende werkwoorden, door zamenvoeging van

het hulpwoord zijn , in den aangewezenen tijd ,

met hetzelfde deelwoord, als, ik ben bemind;

en by de onzijdige werkwoorden , deels door

vereeniging van het hulpwoord hebben, deels

door die van zijn met het meergenoemde deel

woord, als: ik heb gearbeid, geluisterd, ge

praald, gelegen, ge(lapen , en ik ben geble

ven, ontwaakt, gezonken, gekomen, gedaald,

enz. — (*)

§. 146. De meer dan volmaakt verledene tijd

geeft te kennen , dat eene zaak reeds geheel voor

bij was , toen eene andere begon. Dezelve

wordt op gelijke wijze gevormd, als de voor

gaande tyd, door vereeniging namelijk van het

hulpwoord hebben of zijn, in den onvolmaakt

ver-

(*) Men zegt gemeenlijk, dat die onzijdige

werkwoorden, welke meer een bedrijf, dan lijden

beteekenen, met hebben, die daarentegen ,' welker

beteekenis meer tot de lijdende nadert, met zijn

vervoegd worden. Doch deze regel is aan zoo

vete uitzonderingen onderhevig, dat dezelve den,

paarn van regel geenszins voeren kan,
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Verledenen tijd, met het verleden deelwoord,

als : ik had gehoord, gemaakt ; ik was bemind ,

gebleven, enz.

$. 147. De toekomende tijd bcteekent, dat

iets zal gefchieden, en wordt gevormd door

zamenvoeging van het hulpwoord zullen met

de onbepaalde wijze van een werkwoord, als:

ik zal maken, beminnen. Dan er is nog een

tweede toekomende tijd, welke door vereeni-

ging van het hulpwoord zullen met den ver

ledenen tijd der onbepaalde wijze gevormd

wordt , en te kennen geeft , dat iets toekomend

is op den tijd, waarin men fpreekt, doch ver

leden zal zijn op den tijd , waarvan men fpreekt ,

als : ik zal gehoord , gemaakt hebben enz, Bei

de deze tijden komen ook in de aanvoegende

wijze voor, alwaar de eerfte beteekent, dat

iets voorwaardelijk, of op eene onderftelling

toekomend is, als: ik zoude maken, bemin

nen, geven, de tweede, dat iets voorwaarde

lijk toekomend geweest is, als: ik zoude ge,

maakt, bemind, gegeven hebben.

5. Voorbeelden van vervoeging.

%. 148. Ter nadere opheldering van het te

voren aangemerkte , en ter volledige ontvouwing

van het gewigtigfte der taaldèelen , zullen wij

thans eenige voorbeelden van vervoeging laten

volgen , en wel , in de eerfte plaats , van de hulp

woorden zullen , hebben en zijn , als die in

alle werkwoorden voorkomen, en daarna van

een gelijkvloeijend en een ongelijkvloeijend werk

woord, zoo in den bedrijvenden , als lijden

den ftaat.

E 5 $• i49«
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%. 149. Het hulpwoord zullen, dat, vol

gens de opmerking van geleerde taalbeoefe

naars, eigenlijk moeten, verpligt zijn betee-

kent, is alleen in die tijden en wijzen in ge

bruik, welke noodig zijn, om den toekomen

den tijd uit te drukken. Ziet hier dezelve*

ONBEPAALDE WIJZE.

Zullen.

Deelwoord.

Zullende.

AANTOONENBE WIJZE.

Tegenwoordige tijd.

Enkelvoud. I Meervoud.

Ik | Wij zullen.

(*) In de meeste fpraakkunsten wordt zoude,

niet als de onvolmaakt verledene tijd der aaatoo-

nende, maar als de tegenwoordige tijd der aanvoe

gende wijze voorgefteld. Dan deze voorftelling

is onnaauwkeurig , en verwart twee geheel onder-

fcheidene zaken, deszelfs gebruik namelijk, als hulp

woord ter vervoeginge van andere werkwoorden,

en den tijd en de wijze, die daaraan op zichzel-

ve, bij de vervoeging van het werkwoord zullen,

•igen zijn. Als onderdeel van dit werkwoord be-

fchouwd, is zoude niet anders, dan de onvolmaakt

verledene tijd der aantoonende wijze. Voor zul-

%. 150.
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%. 150. De vervoeging van het werkwoord

hebben gefchiedt op volgende wijze.

ONBEPAALDE WIJZE.

Tegenw. tijd. Verledene tijd. Toekomende tijd.

Hebben. Gehad hebben. Zullen hebben.

Deelwoorden.

Hebbende, Gehad hebbende. Zullende hebben,

AANTOONENDE WIJZE.

Tegenwoordige tijd.

Enkelvoud. Meervoud.

Ik heb. Wij hebben.

Gij hebt. Gij hebt.

Hij , of zij heeft. Zij hebben.

Onvolmaakt verledene tijd.

Enkelvoud. Meervoud.

Ik had. Wij hadden.

Gij hadt. Gij hadt.

Hij , of zij had. Zij hadden.

Vol

len namelijk zeide men oudtijds , volgens eene ge

bruikelijke letterverwisfeling, ook zollen en zul

len. Van het laatfte is de eerfte en derde perfoon

van het enkelvoud van den tegenwoordigen tijd,

ik en hij zal, in gebruik gebleven; van zollen

wordt, volgens de regelmaat der gelijkvloeijende

werkwoorden, de onvolmaakt verledene tijd ik

solde gevormd , waaruit , volgens eene zeer gebruike

lijke letterverwisfeling, zW« gefproten is. Dezelf

de verwisfeling doet zich voor in foudij , en foldij,

ftudenier , enfoldaat; in gulden, vergulden , en goud;

in houden, en holden, van welk laatfte de onvol

maakt verledene tijd hield zijnen oorfprong, heeft;

in enkelvoudig, meervoudig voor enkelvildig, meer-

voldig, van het oude volden, thans vouwen; in

wonde, bij verkorting wou, voor wolde , van het

oude wollen , thans wUlen, en vele anderen.

•
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Volmaakt verledene tijd.

ïk heb gehad.

Gy hebt gehad.

Hij , of zij heeft gehad.

Meer dan volmaakt verledene tijd.

Wij hadden gehad.

Gij hadt gehad.

Zij hadden gehad.

Toekomende tijd.

Wij hebben gehad.

Gij hebt gehad.

Zij hebben gehad.

ïk had gehad.

Gij hadt gehad.

Hij , of zij had gehad.

Ik zal hebben.

Gij zult hebben.

Hij, of zij zal hebben.

Wij zullen hebben.

Gij zult hebben.

Zij zullen hebben,

Tweede toekomende tijd»

Ik tal gehad hebben.

Gij zult gehad hebben. '

Hij, of zij zal gehad

hebben.

Wij zullen gehad hebben.

Gij zult gehad hebben.

Zij zullen gehad hebben.

GEBIEDENDE WIJZE.

Heb gij. Hebt gij.

AANVOEGENDE WIJZE.

Tegenwoordige tijd.

Dat ik hebbe.

Dat gij hebbet.

Dat hij , of zij hebbe.

Dat wij hebben.

Dat gij hebbet.

Dat zij hebben.

Onvolmaakt verledene tijd

Enkelvoud.

Dat ik hadde.

Dat gij haddet.

Dw hij, of zy hadde.

Meervoud,

Dat wij hadden.

Dat gij haddet.

Dat zij hadden.

Vol
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. Volmaakt verledene tijd.

Dat ik gehad héibe. Dat wij gehad hebben.

Dat gij gehad hebbet. Dat gij gehad hebbet.

Dat hij, ofzij gehad hebbe. Dat zij gehad hebben.

Meer dan volmaakt verledene tijd.

Dat ik gehad haide. Dat wij gehad hadden.

Dat gij gehad haddet. Dat gij gehad haddet.

Dathi], ofzijgehadhadde. jat Zij gehad hadden.

Toekomende tijd.

Dat wij zouden' hebben.

Dat gij zoudet (zoudtj

hebben.

Dat zij zouden hebben.

Dat ik zaude hebben.

Dat gij ztudei £ zoudt )

hebben.

Dat hij, of zij zoude

hebben.^

Tweede toekomende tijd

Dat ik zoude gehad heb

ben.

Dat gij zou'det (xoudt)

gehad hebben.

Dat hij , of zij zoude ge

had hebben.

Dat wij zouden gehad

hebben.

Dat gij zoudet (zoudt")

gehad hebben

Dat zij zouden gehad het*

ben.

§. 15 1. Het werkwoord zijn wordt dus

vervoegd. .' . , '

ONBEPAALDE WIJZE. '. '," .

Tegenw. tijd. Völm. verled. tijd. Toek. tijd#

Zijn , of wezen. Geweest zijn. Zullen zijn ,

of wezen,

.„..DEELWOORDIN. ..

Zijnde, ofwtzendt. Geweest zijnde. Zullende zijn f

of wezen.

' Aan
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AANTOOHENDE WlfZE.

Tegenwoordige tijd.

Meervond*

Wij zijn.

Gij zijt.

Zij zijn.

Enkelvoud.

Ik ben, : r

Gij zijt.

Hij , of zij is C*).

Onvolmaakt verledeue tijd.

Ik was. Wij waren.

Gij waart. Gij warirt.

Hij, of zij was. Zij waren.

Volmaakt verledene tijd.

Ik hen geweest.

Gij zijt geweest.

Hij , of zij is. geweest.

Wij zijn geweest.

Gij zijt geweest.

Zij zijn geweest..

Meet

(*) Deze derde perfoon heeft zijn* oorfpronj

van het Mefogothifche int , is, ist, waarvan de En-

gelfchen nog i ant, ik ben, overig hebben. Do

onregelmatigheid van het werkwoord zijn ontftaac

daaruit, dat in hetzelve onderfcheidene werkwoor

den zijn irieengefmolten.' Gelijk de derde perfoon

»$ van int , zoo is de eerfte perfoon van het oude

bennen afkomftig, in het Hoogdufcsch binnen,

van waar zij ich bin, dn bist in gebruik hebben.

De verdere gedeelten worden gevormd door ver-

eeniging vau dé werkwoorden zijn , en wezen of

weren, van welk laacfte zich de fporen voordóen

in gij waart, wij en zij waren. Het lijdend deel

woord van dit wezen luidt, volgens den aard der

ongelijkvloeijende werkwoorden, eigenlijk gewezen ;

doch dit is enkel, als bijvoegelijk naamwoord, ia

gebruik, terwijl het gebruikelijke deelwoord ge

weest naar den trant der gelijkvloeiende ge

vormd is.
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Meer dan volmaakt verledene tijd.

Ik was geweest»

Gij vaart geweest.

Hij, of zij was geweest.

Wij waren geweest.

Gij waart geweest.

Zij waren geweest.

Toekomende tijd.

Ik zal zijn.

Gij zult zijn.

Hij, of zij zal zijn.

Wij zullen zijn.

Gij zult zijn.

Zij zuilen zijn.

Tweede toekomende tijd.

Enkelvoud.

Ik zal geweest zijn.

Gij zult geweest zijn.

Hij , ofzij zalgeweest zijn.

Meervond.

Wij zullen geweest zijn.

Gij zult geweest zijn.

Zij zullen geweest zijn.

GEBIEDENDE WIJZE.

Wees gij. freest, of zijt gij.

AANVOEGENDE WIJZE. •

Tegenwoordige tijd. *

Dat ik zij.

Dat gij zijt.

Dat hij , of zij zij.

Dat wij zijn.

Dat gij zilt.

Dat zij zijn.

Onvolmaakt verledene tijd.

Dat ik ware.

Dat gij waret.

Dat hij , of zij ware.

Dat wij waren.

Dat gij waret.

Dat zij waren.

Volmaakt verledene ty"d.

Dat ik zij geweest. : Dat wij zijn geweest.

Dat gij zijt geweest. Dat gij zijt geweest.

Dat hij , of zy 'zij geweest, f Dat zij zijn geweest.

Metr
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Meer dan volmaakt vsrledene tijd.

Dat ik ware geweest, ,

Dat gif varet geweest. ■

Dat hij,'ofzij waregeweest.

Dat wij waren geweest.

Dat gij wa'ret geweest.

Dat zij warén geweest,

Dat ik zoude zijn.

Dat gij zoudet Qztudt)

zijn.

Dat hij , of zij zoude zijn.

Toekomende tijd.

Dat wij zouden zijn.

Dat gij zoudet Qzoudt")

zijn. ...

Dat zij zouden zijn, . . ' :

Tweede toekomende tijd.

Enkelvoud.

D« ik zoude geweest zijn.

Dat gij zoudet Q zoudt )

geweest zijn.

Dat hij , of zij zoude ge

weest zijn.

Meervoud.

Dat wij zouden geweest

zijn,.

Dat gij zoudet ( zoudt)

geweest zijn.

Dat zij zouden geweest

zijn. "

§. 15a.' De 'vervoeging van worden gefchiedt

op volgende . wijze.» . ••: ... \

ONBEPAALDE WIJZE.

Tegenw. tijd. Verledene tijd. Toekom, tijd.,

fPorden. Geworden zijn. Zuüen worden.

DEELWOORDEN.

JVordende, " Geworden zijnde. Zullende worden.

AANVOEGENDE WIJZI,

Tegenwoordige tijd.

Enkelvoud.

Ik word.

Gij wordt.

Hij, of zij wordt.

Meervoud.

Wij worden.

Gij wordt.

Zij worden.
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Onvolmaakt vérledene tijd.

tk werd, of wierd Wij werden , of kierden»

Gij werdt, of wierdt. Gij werdt, of wierdt.

Hij, of zij werd, ofwierd. Zij werden ; of wierdem

Volmaakt verledene tijd.

Ik ben geworden. Wij */ƒ» geworden»

Gij £//'/ geworden. Gij 2/// geworden.

Hij , of tij «s geworden. Zij z«/« geworden.

Meer dan volmaakt verledene tijd.

Ik was geworden. [ Wij w«rf» geworden;

Gij «v?wr/ geworden. I Gij waart geworden,

Hi] , of zij geworden. I Zij mot;» gewerden»

Toekomende tijd.

Meervoud.'

Wij z«//f» worden.

Gij z»// worden.

Zij zullen worden.

Enkelvoud.

Ik z<»/ worden.

Gij z»// worden.

Hij , of zij z«/ worden.

Tweede toekomende tijd,

Ik zal gewerden zijn.

Gij zult geworden zijn.

Hij, of zij zal geworden

zijnt .

Wij zullen gewórden zijn;

Gij zult geworden zijn.

Zij zullen geworden zfjm

. -' GE-

(*) Op gezag van achtbare taalkenners, wordt

in vele Spraakkunsten werd, als de onvolmaakt

Verledene tijd van de aantoonende, en wierd, al<

die van de aanvoegende wijze, opgegeven; Doch

die ouderscheiding is geheel willekeurig, en niet,

gegrond öp den aard der tale ; welke , in geen gé

val, eerie dergelijke ondèrfcheldïng der aantoonendë

en aanvoegende wijze kent. IVerd en wierd is ëed

louter dialektverfchil ; het eerfre werd oudtijd*

ook meermalen in de aantoonende wijze' vtfor

i»$rd gebruikt.

/
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GEBIEDEND* WIJZE.

fTord gij. Wordt gij.

AANVOEGEND! WIJZE.

Tegenwoordige tijd.

Dat ik worde.

Dat gij wordet.

Dat hy , of zij worde.

Dat wij werden.

Dat gij wordet.

Dat zij worden.

Onvolmaakt verledene tijd.

Dat \kwerde, of weerde.

Datgijiw«fer, ofwterdet.

Dat hij, of zij wetde, of

wierde.

Dat wij werden, ofwierden.

Dat gij uw</«/ , of wierdet.

Dat zij werden , ofwierden.

Volmaakt verledene tijd. . ...

Meer dan volmaakt verledene tijd.

Dat ik geworden.

Dat gij mw" geworden.

Dat hij , of zij we £«-

werden.

Dat wij geworden.

Dat gij Wétret geworden-

Dat zij v<zr«n geworden.

Enkelvoud.

Dat ik zoude worden.

Dat gij swKufc/ (zoudt)

worden.

P»t hij , of zij zoude wor

den.

Toekomende tijd.

Meervond.

Dat wij zouden worden.

Dat gij zoudet Qzoudl)

worden.  

Dat zy zouden werden.

.- ..i • ..!

Twee
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Tweede toekomende tijd.

bat . ik zoude geworden

zijn.

Dat gij zoudet (noudt")

geworden zijn.

Dat hij , of zij zoude ge

worden zijn-

Dat wij zouden geworden

zijn.

Dat gij zóudet (zoudt]
geworden zijn. -'•«•."

Dat zij zouden geworden

zijn.

§. 153. Na deze opgave van de vervoeging

der hulpwoorden, zullen, wij thans,, in ,cen

paar voorbeelden, een gelijkvloeiend namelijk en

een ongelijkvloeiend "werkwoord , de vervoeging

der overige werkwoorden j welke door middel

dier hulpwoorden gefchiedt , nader doen ken*

nen. Tot het eerfte voorbeeld zal het gelijk.*

Vloeijende maken diénen'.

{Bedrijvende vorm.}

•N3EPAALDE WIJZE. ". . '. — .•'»

fegënw. tijd* Verledene tijd. Toekomende tijd*

Maken. Gemaakt hekken. Zullen maken.

DEELWOORDEN* . .., ..

Makende. Gemaakt hebbende. Zullende maken»

AANTOONENDE WIJZE. ~ '

Enkelvoud.

Ik maak.

Gij maakt.

Hij, of zij maakt.

Tegenwoordige tijd.

Meervoud;

Wij makeni

Gij maakt.

Zij maken.

Enkelvoud.

Ik maakte.

Gij maaktéti

Hij j of zij maakte.

Onvolmaakt Verledene tijd.

Meervoud;

Wij maakten. '-' "

I Gij maaktet. ' -

Zij maakten.

F % Vel
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Volmaakt verledene tijd.

Ik heb gemaakt.

Gij hebt gemaakt.

Hij ,of zij heeft gemaakt.

Toekomende tijd.

Wij hebben gemaakt.

Gij hebt gemaakt.

Zij hebben gemaakt.

Ik zal maken.

Gij zult maken.

Hij , of zij zal maken

Tweede toekomende tijd.

i Wij zullen maken.

Gij zult maken.

Zij zullen maken.

Ik zal gemaakt hebben.

Gij zult gemaakt hebben.

Hij, of zij zal gemaakt

hebben.

Wv]zullen gemaakt hebbent

Gij zult gemaakt hebben.

Zij zullen gemaakt hefc

ben.

CEBIKDENDE WIJZE.

Maak gij. Maakt gij.

AANVOEGENDE W IJ Z E/ - .

Tegenwoordige tijd.

Dit Ik make. Dat wij' maken:

Dat gij maker. Dat gij

Dat bij , of zij make. Dat zij maken.

Onvolmaakt verledene tijd

Dat wij nwakten.

Dat gij ma'aktet.

Dat zij maakten.

Dat ik maakte.

Dat gij maaktet.

Dat hij , of zij maakte.

Volmaakt verledene tijd.

Enkelvoud. | Meervoud.

Dat ik hebbe gemaakt.

Dat gij hebbet gemaakt.

Dat hij , of zij hebbe ge

maakt, ' -

Dat wij hebben gemaakt.

Dat gij hebbet gemaakt.

Dat zij hebbe» gemaakt.
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Meer dan volmaakt verledene tijd.

Dat wij hadden gemaakt.

Dat gij haddet gemaakt.

Dat zij hadden gemaakt.

Dat ik hadde gemaakt

Dat gij haddet gemaakt.

Dat hij , of zij hadde ge

maakt.

Toekomende tijd.

Dat wij zouden maken.

Dat gij zoudet {zoudt)

maken

Dat ik zoude maken.

Dat gij zoudet (zoudt')

maken.

Dat hij , of zij zoude ma

ken.

Tweede toekomende tijd

Dat zij zouden maken.

Dat wij zouden gemaakt

hebben.

Dat gij zoudet {zoudt)

gemaakt hebben.

Dat zij zouden gemaakt

hebben.

Dat ik zoude gemaakt heb

ben.

Dat gij zoudet (zoudt')

gemaakt hebben.

Dat hij , of zij zoude ge.

maakt hebben.

{Lijdende vorm.')

ONBEPAALDE WIJZE.

Tegenw. tijd. Verledene tijd. Toekomende tijd.

Gemaakt worden. Gemaakt zijn, ge- Gemaakt zullen

worden , of ge- worden,

veest zijn.

DEELWOORDEN.

Gemaakt worden- Gemaakt zijnde, Gemaakt zullen

de. ■ geworden, of de worden,

geweest zijnde.

AANTOONENDE WIJZE.

Tegenwoordige tijd.

Enkelvoud. Meervoud.

Ik word gemaakt. Wij worden gemaakt.

Gij wordt gemaakt. Gij wordt gemaakt.

Hij , ofzij wordtgemaakt. Zij worden gemaakt.

F 1 O»-
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Onvolmaakt verledene tijd,

Ik werd, of wierd ge

maakt.

Gij werdt (wierdt") ge

maakt. . .

Hij werd ^wierd") ge

naakt.

Wij werden ( vierden )

gemaakt.

Gig werdt (wicrdi) ge

maakt.

Zij werden ( wierden )

gemaakt.

Volmaakt verledene tijd.

Ik ben gemaakt, ben ge

maakt gewerden , of ge-

weest.

Cij zijt gemaakt, zijt

gemaakt geworden , of

geweest.

Hij , of zij is gemaakt ,

is gemaakt geworden ,

of geweest.

Wij zijn gemaakt, zijn

gemaakt geworden , of

geweest.

Gij zijt gemaakt, zijt

gemaakt geworden, of

geweest.

Zij zijn gemaakt, zijn

gemaakt geworden, of

geweest.

Meer dan volmaakt verledene tijd.

Jk was gemaakt , was ge,

maakt gewerden , of

geweest. •

Gij waart gemaakt , waart

gemaakt geworden, of

geweest.

Hij , of zij was gemaakt ,

was gemaakt geworden ,

of geweest.

Wij waren gemaakt, wa*

ren gemaakt geworden ,

of geweest.

Gij waartgemaakt , waart

gemaakt geworden , of

Zij waren gemaakt , wa

ren gemaakt gewerden ,

of geweesti

Toekomende tijd.

Ik «*/ gemaakt worden.

Gij sa// gemaakt worden.

Hij stf/ gemaakt iworden.

Wij zw//«) gemaakt wor»

den.

Gij 2»// gemaakt worden.

Zij zullengemaakt worden»
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GEBIEDENDE WIJZE.

Enkelvoud. I Meervoud.

Word, zijt, of wets gij. 1 Wordt, zijt, of Wttst

gemaakt. K gij gemaakt.

AANVOEGENDE WIJZE.

Tegenwoordige tijd.

Dat ik gemaakt worde.

Dat gij gemaakt wordet.

Dat hij, of zij gemaakt

worde.

Onvolmaakt verledene tijd

Dat ik gemaakt werde,

of wierde

Dat gij gemaakt werdet,

of wierdet.

Dat hij , of zij gemaakt

werde, of wierde.

Dat wij gemaakt worden.

Dat gij gemaakt wordet.

Dat zij gemaakt worden.

Dat wij gemaakt werden ,

of wierden.

Dat gij gemaakt werdet,

of wierdet.

Dat zij gemaakt werden,

of'wierden.

Volmaakt verledene tijd.

Dat ik gemaakt zij, ge

worden, of geweest zij.

Dat gij gemaakt zijt, ge

worden , of geveest zijt.

Dat hij , of zij gemaakt

zij, geworden, of gtf-

Dat wij gemaakt zijn , ge

worden, of'geweest zijn.

Dat gij gemaakt zijt, ge

worden, of geweest zijt.

Qat zij gemaakt zijn , ge

worden , of geweest zijn.

Meer dan volmaakt verledene tijd.

Dat ik gemaakt ware , ge-

. worden , of'geweest ware.

Dat gij gemaakt waret , ge

worden , of geweest wa-

ret.

Dat hij , of zij gemaakt

ware , geworden , of ge-

wttst wart.

Dat wij gemaakt waren,

geworden , of geweest

waren.

Dat gij gemaakt waret ,

geworden , of geweest

waret.

Dat zij gemaakt waren,

geworden , of geweest

waren.

F 4 Toa
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Toekomende tijd.

Enkelvoud.

Dat ik gemaakt zoude

worden.

Dat gij gemaakt zoudet

(zoudt) worden.

D*t hij , of zij gemaakt

zoude worden.

Meervoud.

Dat wij gemaakt zoude»

.worden.

Dat gU gemaakt zoudet

( zoudt ) worden.

Dat zij gemaakt zouden

worden.

Tweede toekomende tijd.

Dat ik zoudegemaakt zijn ,

geworden , of geweest

zijn.

Dat gij zoudet (zoudt')

gemaakt zijn , gewor

den , of geweest zijn.

Dat hij , of zij zoude ge

maakt zijn , geworden ,

of geweest zijn.

Dat wij zouden gemaakt

zijn , geworden , of ge-

weest zijn.

Dat gij zoudet Qzoudt)

gemaakt zijn , gewor

den , of geweest zijn.

Dat zij zouden gemaakt

zijn , geworden , of ge

weest zijn.

$. 154. Nu volge, ter meerdere opheldering,

BOg een voorbeeld der vervoeging van het on-

gelijkvloeijend werkwoord lezen , doch alleen

in den bedrijvenden vorm , wijl de lijdende ge

lezen worden geheel overeenkomt met dien

«Ier gelijkvloeijende.

ONBEPAALDE WIJZE.

Tegenw. tijd. Verledene tijd. Toekomende tijd.,

Lezen, Celezen hebben. Zullen lezen.

DEELWOORDEN.

Ltzenjfi, Celezen hebbende. Zullende lezen»,
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AANTOGNENDE WIJZE.

Tegenwoordige tijd.

Enkelvoud.

Ik lees.

Gij leest.

Hij, of zij leest.

Onvolmaakt verledene tijd

Meervond.

Wij lezen.

Gij leest.

Zij lezen.

Enkelvoud.

Ik las.

Gij laait.

Hü , of zij las.

Meervoud.

Wij lazen.

Gij laast.

Zij lazen.

Volmaakt verledene tijd.

Wij hebben gelexen.

Gij hebt gelezen.

Zij hebben gelezen.

Ik heb gelezen.

Gij hebt gelezen.

Hij , of zij heeft gelezen

Meer dan volmaakt verledene tijd.

Ik had gelezen.

Gij hadt gelezen.

Hij , of zij had gelezen.

Ik zal lezen.

Gij zult lezen.

Hij , of zij zal lezen.

Wij hadden gelezen.

Gij hadt gelezen.

Zij hadden gelezen.

Toekomende tijd.

Wij zullen lezen.

Gij zult lezen.

Zij zullen lezen.

Tweede toekomende tijd.

Ik zal gelezen hebben.

Gij zult gelezen hebben.

Hij, of zij zal gelezen

hebben.

Wij zullen gelezen hebben.

Gij zult gelezen hebben,

Zjj zullen gelezen hebben.

GEBIEDENDE WIJZE.

Lus g%. Leest gij,

F5 AAS*
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aJan voegen de wijze.

Tegenwoordige tijd.

Dat ik leze.

Dat gij lezet.

Dat hy , of zij leze.

Onvolmaakt verledene tijd.

Dat wij lezen.

Dat gij lezet.

Dat zij lezen.

Enkelvoud.

Dat ik laze.

Dat gij Inzet.

Dat hij , of zij laze.

Volmaakt verledene tijd.

Dat ik hebbe gelezen.

Dat gij hebbet gelezen.

Dat hij, of zij hebbe

gelezen.

Meer dan volmaakt verledene tijd.

Meervoud.

Dat wij lazen.

Dat gij lazet.

Dat zij lazen.

Dat wij hebben gelezen.

Dat gij hebbet gelezen.

Dat zij hebben gelezen.

Dar ik hadde gelezen.

Dat gij haddet gelezen.

Dat hij , of zij hadde ge

lezen.

Dat wij hadden gelezen.

Dat gij haddet gelezen.

Dat zij hadden gelezen.

Toekomende tijd.

Dat ik zoude lezen.

Dac gij ztudet (zondt")

lezen.

Dat hij , of zij zoude leztn.

,• Tweede toekomende tijd.

Dat ik ztude gelezen heb-

• ben.

Dat gij zoudet Qzoudt")

gelezen hebbpn.

Dat hij , of zij zoude ge

lezen hebben.

Dat wij zouden lezen.

Dat gij zoudet (zoudt)

lezen.

Dat zij zouden lezen.

Dat wij zouden gelezen

hebben.

Dat gij zoudet (_zoudt)

gelezen hebben.

Dat zij zoude» gelezen

hebben.
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§. 155. De opgegevene voorbeelden van ver

voeging zijn allen bedrijvende werkwoorden.

De dus genaamde wederkeerige hebben , in hun,

ne vervoeging , niets bijzonder». Ook de onzij

dige volgen geheel den trant der bedrijvende ;

alleen hebben fommige in den volmaakt, en

meer dan volmaakt verledenen tijd, het hulp

woord zijn in plaats van dat van hebben, en

komen dus, in dit opzigt,met de lijdende over

een. Ook de vervoeging der " onper/oonlh'ie

heeft niets, dat dezelve bijzonder 'ondcrfcheidt ,

dan voor zoo verre zij den eerften en twee

den perfoon niet voor zich aannemen. Van

dé onregelmatige werkwoorden hebben wij me

de , voor ons bellek , reeds genoeg gezegd ;

het verdere moét uit het gebruik gekend wor

den. '

6, Over de xamcngcfielde werkwoorden.

J, I5<5• De werkwoorden worden ook met

andere woorden zamengeftcld , en wel' 1) met

zelfftandige naamwoorden, als, handhaven,

raadplegen, enz.; 2) met bijvoorden, als,

liefkozen, weerlichten. 'met voorzetfelen , als,

beminnen , ontvangen , 1 aan/preken , bijblij

ven enz.

$. 157. De beide eerstgenoemde foorten van

werkwoorden nemen in het verleden deelwoord

'ge , en in de onbepaalde wijze te voorop , als ,

gehandhaafd, geliefkoosd, te handhaven, U

liefkoten enz.» en luiden, ih den onvolmaakt

verledenen tijd, ik handhaafde, liefkoosde enz.

De woorden hand> lief enz. , blijven dus al

tijd met de werkwoorden vereehigd; doch dit

heeft
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heeft niet altijd ten aanzien der voorzetfelen

plaats, gelijk wij thans nóg wat nader moeten

aanwijzen.

§. 158. De met voorzetfelen zamengeftelde

werkwoorden, die, bij de uitfpraak, den klem

toon op het zakelijke deel des werkwoords ont

vangen, behouden hun voorzetfel fteeds voor

zich , als : te beminnen , ontvangen , verheugen ,

ik beminde , ontving, verheugde enz. — Van

daar worden de genoemde en meer dergelijke

voorzetfelen onfcheidbare geheeten.

%. 159. De met voorzetfelen zamengeftelde

werkwoorden daarentegen, bij welker uitfpraak

de klemtoon op het voorzetfel valt , worden ,

in de vervoeging, van hunne voorzetfelen ge-

fcheiden , welke , uit dien hoofde , den naam van

fcheidbare dragen, als: aan te /preken, aan,

gefproken , ik fprak aan ; bij te blijven > bij

gebleven, ik bleef bij enz.

160. Eindelijk moet hieromtrent nog aan

gemerkt worden , dat bij eenige met voorzet-

fels zamengeftelde werkwoorden de klemtoon nu

op het voorzetfel, dan op het werkwoord

valt, en het voorzetfel, in het eerfte geval,

bij de vervoeging van het werkwoord wordt

afgefcheiden , in het laatfte , daarmede vereenigd

blijft. Dus zegt men te ondergadn , ik onder-

gd , onderging , heb ondergadn ; en daarentegen ,

énder te gaan , ik ga onder , ging onder , ben

óndergegaan. Hetzelfde verfchil vertoont zich

ïn te overwégen, ik overweeg, overwóog, heb

overwégen; en óver te wegen, ik weeg, woog

óver, heb óvergewogen; alsmede in onderhóu

den, en ónderhouden; overléggen, en óverleg

gen; 0Y*rw{nnent en éyerwinnent en vele »nde*

ren»
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ren. Het onderfcheid van beteekenis in de

opgegevene woorden is aanmerkelijk , als , on-

dergadn , lijden , en óndergaan , te gronde gaan ;

overwégen, overpeinzen, en óverwegen', nog

eens wegen enz.

H. Over de bijwoorden.

S. 161. Thans tot de dusgenaamde kleinere

Tededeelen, die allen de onverbuigelijkheid ge.

meen hebben, overgaande, moeten wij, in de

eerfte plaats, van de bijwoorden gewagen. De

zen naam dragen die woorden, Welke dienen,

om eenige omftandigheid , of eene hoedanigheid

van de werking , van het lijden of den toeftand ,

of ook de nadere wijziging van eerie eigenfchap

«it te drukken. Zij komen voornamelijk bij

werkwoorden , en fomwijlen ook bij bijvoege-

lijke naamwoorden. Ziet hier eenige voorbeel

den. Ik kwam gisteren van Haarlem. — Hij

heeft daar vele vrienden. — Het kind is fterk

gegroeid. — Wij hebben eene regt aangename

vandeling gedaan.

%. 16a. Men onderlcheidt de bijwoorden,

naar het verfchil van hunne beteekenis , in

menigvuldige foorten , met name , ( om de voor-

aaamfte kortelijk op te geven) in bijwoorden:

I. Van plaats , als: hier , daar , ginds , elders ,

ergens , nergens enz.

s. Van tit'd, als: gisteren, heden, morgen,

eertijds, wanneer, dagelijks, altijd, nu,

dan , ooit , nooit enz.

3. Van hoeveelheid, als: veel, weinig, ge»

noeg enz. ;

4. Vaa hoedanigheid, als : wel, kwalijk enz.
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5. Van bevestiging , als : ja ,' gems , iekef*

lijk enz.

6. Van ontkenning, als: neen, niet + ,geens-

zins enz.

7. Van twijfeling , als : misfehien , mogelijk enz*

8. Van orde, als: eerst, daarna, toen, eim

de/ijk enz.

9. Van herhaling, als: eens, dikwijls , jleeds n

doorgaans, enz.

10. Van afzondering, ;als: alleen, bijzonder*

lijk ent.. }

ïi.Van verzameling, als: zamen, teyens , U

gelijk enz» ; - ^

12» Van aanwijzing, als: .bco, .Vtf/, name*

lijk enz* ...

13. Van ondervraging , als : Ao« , waarom enz»

$. '163. Ook ten aanzien van hunnen oor*

fprong zijn de bijwoorden zeer onderfcheiden.

Eenige derzelve- zijn eor/pronktliji, qf zija

althans niet kennelijk van een ander woord af*

geleid ^ als: hier , daar, neen, zoo, dus en?;.

Andere zijn 4 door achtervoeging van lijk , vaas

bijvoegelijke of zelfftandige naamwoorden ge

vormd, als: namelijk, wijsfelijk, openlijki

Wederom andere zijn tweede naamvallen;, als.f

vergeefs, dagelijks, links, regts enz. — Vele

zijn niet anders: dan . bijvoegelijke naarnwoorr

den, die, bij pen werkwoord, of ook bij eeri

ander bijvoegelijk naamwoord geplaatst, den

aard van" bijwoorden aannemen ,„ als : ik leef

Vrolijk ; die man fpreelp wijs , of bevallig ; (ent

fnel flroomende rivier enz. Andere bijwoor-

dtn eindelijk zijn uit meer woorden zamenge-

fteld , of ook verkorte uitdrukkingen * als i

urtijds, dikwijls, geenszins, misfehien. Mist

v„ fchicti
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fchien is verbasterd uit magfchien, en dij: we

derom bij verkorting voor mag fchitn^ ge-

fchien ,, of gefchicden enz. Bjj dit laatfte moet

nog aangemerkt worden, dat er verfcheidene,

bewoordingen zijn ,die, als bijwoorden, gebruikt

worden, bij voorbeeld: ten eerfte, op nieuw t

van dag tot dag enz. i

$. 164. Vele bijwoorden hebben ook . trap

pen van vergrooting , als : de vlieger gaat hoo-

ger, dan gisteren; Karei heeft zich het wijst

van allen gedragen.

J» Over de voorzetfels.

. %. 165. Om de betrekking tusfehen twee

zelfltandige naamwoorden, of ook tusfehen een

werkwoord en zelfftandig naamwoord aan te

duiden, bedient men zich van woorden, die

den naam van voorzetfelen dragen, omdat zij

gemeenlijk voor de zalfftandige naamwoorden

geplaatst worden. Ook worden de voorzetfe

len in zamenftelling , zoo met zelfltandige en

bijvoegelijke naamwoorden, als met werkwoor

den, gebruikt. In het laatfle geval zijn zij

of fcheidbaar , of onfeheidbaar , gelijk uit het

gezegde in $. 150. cn volgende reeds blijkbaar

werd.

J. 166. Om het gebruik der voorzetfelen,

ter aanduiding van onderfcheidene betrekkin

gen, nader op te helderen, zullen wij hier

eenige voorbeelden daarvan laten volgen* Hif

zette zijn' hoed van het hoofd. — Hij wierp het

net in het water. — De veldheer koos uit zijn

leger de dapperfte mannen. — Hij maakte

zich aan verraad fchuldig. — De dUhtfiukken

\.y. t vu
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van Vondel zijn verheven. — Ik ga morgen

naar ae ftad. — De betrekking van ouders tot

hunne kinderen is eene der naauwfle en tec*

derfie.

$. 167. Het gebruik der voorzetfelen , in

jsaraenftelling met andere woorden , kan uit de

volgende voorbeelden blijken i Het Werkwoord

komen en de daarvan afgeleide zelfïlandige

naamwoorden komst en koming worden za-

mengefield met aan, in aankomen, aankomst;

met af, in afkomen , afkomst; met be, in her

komen , bekomst ; met her , in herkomen , her

komst ; met in, in inkomen, inkomst; met

in ontkomen, ontkoming; met over, in overko-

tneri, overkomst. — Ook in veile bijvoegelyke

naamwoorden laat zich een voorzetfel opmer*

ken * als , aangenaam , bekwaam , onfchuldig ,

verkieslijk enz.

$. 168. Ten aanzien der onfcheidbare voor

zetfelen merken wij nog aan, dat eenige, met

vollen nadruk, dus mogen genoemd worden,

omdat zij nimmer, dan in zamenftelling met

andere woorden, voorkomen. Hiertoe behoo*

ren , ant , be, ge, her , on, ont, ver en

van , als , antwoorden , bedenken , geleiden , her*

kennen , ongeloovig , ontkennen , vergeven , wan*

hopen.

$. 169. Wat eihdeliik den naamval aangaat,

dien de Icheidbare voorzetfelen , bij hunne plaat*

fing voor zelfftandige naamwoorden , regeren»

daaromtrent leze men de Nederduitfche S$n+

taxis , door deze Maatfchappij uitgegeven , $. ïió.

j > . K. Over
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K. Over de Voegwoorden.

$. ij: Om twee of meerdere voorwerpen

of denkbeelden , en bijzonder om de onder-

fcheidene leden van eencn zin , of ook geheelé

volzinnen met elkander te verbinden, bedient

men zich van een aantal onverbuigeliike, en

meestal kleinere woorden , die , uit hoofde van

dit hun gebruik, den naam van voegwoorden

dragen* De volgende voorbeelden k»nnert do.

naruur ett het gebruik dezer woorden eeniger-

mate doen kennen» Goede trouw , weldadig*

held en Godsvrucht zijn het kenmerk van den)

echten Hollander. — Pieter wordt beloond , om

dat hij zijn' pligt Volbragt heeft. — God ft

de Schepper , Opperheer en Wetgever van dert

mensch. Het is derhalve de pligt van dezen p

zijne bevelen op te volgen.

§. 171» Men verdeelt de voegwoorden, tiaar/

mate van hun verfchillend gebruik, in onder»

fcheidene foorten, waarvan wij, ter meerder*

opheldering, de voornaamfte kortelijk zullen,

opgeven. Er zijn dan :

1. Verhalende voegwoorden, als: dat, hoe enz*'

a. Reden gevende, als: want, dewijl, omdat ^

naardemaal enz.

3. Oogmerk aanduidende, al»! opdat ± ten «lm

de enz. .

4. Beft'uitende, als i dan, derhalve $ dienïvoU

gens enz. :

5. Sljeenvoeginde, als: e«j ookt nog, Insgt*

lljks, daarenboven enz. v

6. Scheidende, als! noch* of enz.

f. Tegenftelllng aanduidende , als : maat j docht

tthter , nogtans , evenwel enz» „

O I» T»f<
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8. Toegevende, als: neewei, fchoon, hoezeer enz.

9. Voorwaardelijke , als: indien, zoo, ten

zij enz.- .- • .-. •-. . .- • . - - • -

10» Vragende, als: of, hoe enz.

L. Over de tusfchcnwerpfek.

5. 17*. Eindelijk zijn er woorden, die gee-

ne voorwerpen of denkbeelden , maar alleen

zekere aandoening of gewaarwording uitdruk

ken. Men noemt dezelve tusfchenwerpfelen ,

omdat zij veelal in het midden van eene rede

geplaatst worden, hoewel zij ook aan het be

gin, en het einde kunnen ftaan. Ter uitboe»

zeming van droefheid dienen ach! helaas t —

een wensch wordt uitgedrukt door och I — .

eene fmeeking door eil — blijdfchap Ó.001 ha!

hei/a! — verwondering door 0/ dat mede ge

bruikt wordt om met gevoel te fpreken; —

om verfmading aan te duiden , bedient men

zich van fij l foei ! — om ftil te houden van'

fa! hem! fus! — om te dreigen van wee!

%. 173. Men brengt tot de klasfe der tus

fchenwerpfelen ook wel zekere uitdrukkingen,

welke eene aandoening te kennen geven, als:

God getel God verhoede i enz. Dan deze kun

nen niet, dan in een' zeer ruimen en onei-

genlijken zin , onder de tusfchenwerpfelen ge

rangschikt worden. " . ' . , * •.

J. 174. Met meer regt betrekt men tot de

ze klasfe van woorden . de zoodanige , welke

•ene zinnelijke gewaarwording, door zekere

voorwerpen verwekt , uitdrukken , als:, pof,

plof, krak, plomp enz.

III.
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i . . , . - - -

III. HOOFDSTUK.

OVEB. DE SPELLING.

A. Over de klinkers,
r

S. Over de /peiling met enkele en dubbeh

klinkers. ,

$. 175» Z'oo dikwerf eene lettergreep op

een' medeklinker eindigt, moet men, ter uit

drukking van het lange vokaalgeluid , een»

dubbele klinkletter fchrijven, als: daad, mekt

boor, vuur, ik vermaan enz. Doch, wan-

neer de lettergreep niet door eenen medeklin

ker bedoten wordt , is een enkele klinker, vól

gens den aard onzer tale, genoegzaam, om

het lange vokaalgeluid tan te duiden. Men

fchrijve derhalve in het meervoud der genoem-

de woorden: daden, weken, boren, vuren,

wij vermanen enz.

$. 176. Er zijn nogtans eenige gevallen,

waarin men , ook zonder dat de lettergreep op

een' roedeklinker ftuit, de vokaal behoort te

verdubbelen. Dit geldt niet alleen omtrent fom-

G x gfr
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Biige tweeklanken, als: baai, fraai , blaam

en meer andere, welke in het eerde Hoofd-

ftuk reeds genoemd werden, maar heeft in 't

bijzonder ook zijn opzigt op de hardlange $

en o, zoo als wij die mede te voren reeds,

in oiiderfcheiding van de zachtlange, leerden

kennen. Dit onderfcheid van klank, in den

aard onzer tak gegrond, en in de uitfpraak

van vele Nederlanders nog duidelijk op te mer

ken, vordert ook eene onderfcheidene fpelling.

Ten dien einde moet men, op voorgang van

eene menigte der achtbaarfte fchrijverea van

vroegeren en lateren tijd, in woorden, die de

hardlange c en o hebben, de klinkletter altijd

verdubbelen. Overeenkomftig hiermede fchrijve

men becncn, meervoud van bten, huren, meer

voud van heer, kenen (te leen geven), in

onderfcbeiding van lenen ( leunen), bomen ,

meervoud van boom, kotlen, meervoud van

ktel (een bekend gewas), in tegen(lelling van

kolen, meervoud van kool (vuurkool, fteen-

kool) enz. :

£• Over de wijze der vocaalverlenging.

$. 177. Oudtijds was men gewoon de klin

kers, met uitzondering der i, niet door ver

dubbeling, maar door achtervoeging van e, en

fomwijlen ook van i te verlengen. Doch fê-

dert lang reeds heeft men begrepen, dat het

voegelijker was, daartoe de herhaling van den»

«elfden klinker te gebruiken, en dus jlroom ,

»iet ftroem+ muur, piet muer of muir , te

fchrijven. Ten aanzieh van de a nogtans heb

ben fommigen zich nog lang aas het oude ge

bruik
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bruik gehouden, en dus daed, jaer , ik ver-

maen enz. gefchreven. Dan er is geene reden,

om de e meer tot verlengletter der a, dan van

eenigen anderen klinker» te gebruiken; en de

gelijkmatigheid zoowel, als het gebruik der

meeste achtbare fchrijveren , vordert derhalve ,

dat men daad, jaar, ik vermaan enz. fchrijve.

$. 178. Ook in woorden, waarin verkor

ting plaats heeft , als dadn voor daden , padh

voor paden, verfmadn voor verfmaden, moet

men zich van de verlenging der * door zich-

zelve, niet, gelijk fommigen, die dain enz.

fchrijven, door de e, bedienen. Immers, zoo

men hier de e wil behouden, moet men ins

gelijks doin , Goin , voor doón , Goffn fchrijven ,

als die op gelijke wijze van dotden, Goden,,

verkort zijn. Doch dit laatfte zou met het

federt lang gevestigde gebruik geheel ftrijdig

zijn ; weshalve men ook dadn , padn enz. be

hoort te fchrijven.

$. 179. Even weinig, als in de voorgeftelde

gevallen , komt de ae in die te pas , waarin ment

dezelve voor eene foort van tweeklank wil

doen gelden, als, paerd, paerel, naerftig*

waereld, rtgtvacrdig, zwaerd enz. Onze taal

toch bezit geenen tweeklank ae; en de ge

noemde woorden moeten, naar mate van hun

ne adeiding , meest gewone uitfpraak , of gebrui-

kelijkfte fchrijfwijze, met eene lange e of a

gefchreven worden. Dus wordt wereld, als

afkomftig van weren, wezen (zijn), het best

roet eene e gefchreven. Paard, parel, naar-

fiig, regtvaardig, zwaard werden oudtijds,

en worden ook nog wel eens peerd, perel,

nuffig, regtvetrdig, meerd Hitgefproken ;
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doch de algemeenfte uitfpraak pleit voor de

voorgeftelde fchrijfwijze met eene verlengde of

dubbele a; weshalve men deze behoort te

volgen*

$. 180. Het meer algemeene gebruik der ver-

lengletter i is, federt lang, uit de fchrijftaal

verbannen. In enkele woorden nogtans heeft

men dezelve nog langer of korter behouden,

als in oir in oirxaak , oir/prong enz. , waarvoor

men echter thans algemeen oorzaak en oorfprong

fchrijft , in hair ( hoofdhaar ) , heir en meir.

Dan er is geene redeu, waarom men niet al

thans haar en meer zou fchrijven, gelijk de

algemeene regel, om de vokalen door zichzel-

ve te verlengen, vordert. Dezelfde regel wil

ook , dat men heer voor heir fchrijve ; doch

misfchien is het, in dit woord, fomwijlen ver

kieslijk , zich aan het oude gebruik te houden.

3. Over de tnderfcheidïng van ei en ij, en

het gebruik der j in het midden der

•noorden.

J. 181. De ei en ij', naar de tegenwoordi

ge uitfpraak Tellier eveneens klinkende, moe

ten in de fpelling zorgvuldig onderfcheiden •

worden. Beide klankteekenen toch zijn, in hun

nen aard en oorfprong, zeer wezenlijk onder

fcheiden, zoo als uit het te voren gezegde

omtrent de eigenlijke natuur der ij genoeg

blijkbaar is. Ook zijn er vele woorden , die

zeer aanmerkelijk in beteekenis verfchillen, naar

mate zij met ei of ij gefchreven worden , als

leiden (doen gaan), en lijden (fmart lijden);

reilen (eene reis doen) en rijzen ( hooger

worden) en meer andere. %.
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$. i8s. Woorden, welker zakehjk deel op

i eindigt, vereifchen, bij achtervoeging van

den uitgang en, er, of eenigen anderen, die

met eenen klinker aanvangt, eene verdubbeling

der genoemde klinkletter door inlasfching der

j, welke niet anders dan eene verlengde i is.

Dus fchrijve men leijcn (een leijen dak),

martijen , bloeijen enz. , niet leien , maaien ,

bloeien , hoezeer men anders , met eene enkele

i, lei) maai of maait, bloei of bloeit enz.

fchrijft.

B. Over de medeklinkers»

I. Over de verwantfchapte medeklinkers.

%. «83. Vert/antfchapte medeklinkers wor

den de zoodanige genoemd , welke , op gelijke

wijze gevormd, onderling niet anders verfchil-

Len , dan door meerdere of mindere fcherpte

van uitfpraak. Deze zijn:

b en p,

d en t, .,•

g en ch,

. . ven/,

2 en s:

van welke de voorfte zacht , de achterfte hard

of fcherp zijn.

$. 184. De b en p worden in onze taal

weinig verwisfeld , daar de b algemeen , als

duitletter , is aangenomen, en ook bij het ftui

ten op een' harden medeklinker hare plaats

behoudt. Alleen omtrent het woord ambt,

door fommigen ampt gefchreven, plagt eenig

G 4 ver*
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verfchil van fpelling plaats te hebben ; doch

de eerfte fchrijfwijze wordt thans viij algemeen

gevolgd.

5» 185. De d werd oudtijds te zacht ge

keurd, om voor duitletter te dienen, en daar

om met de t verwisfeld, als goet, voor goed,

daat, voor daad, vaarheit-, voor waarheid

enz. Naderhand behield men wel dergelijke

woorden de d, doch plaattte achter de

zelve de t f fchrijvende goedt , daadt , waar"

beidt, enz. Sedert lang echter heeft men te

regt het een en ander laten varen, en de df

Stls duitletter, aangenomen in alle woorden,

waar dezelve zich, als wortelletter, voordoet;

men fchrijve dus goed, daad, waarheid enz.

De plaatfinf van de t achter de d komt niet

te pas, dan in den tweeden en derden perfoon

van den tegenwoordigen , en den tweeden per-

foon van den onvolmaakt verledenen tijd der

werkwoorden, die de d tot wortelletter heb

ben , als , gij en hij bindt , wordt , en gij

tondt, werdt.

§. 186. De verwisfeling van d en t doet

zich echter nog in enkele gevallen voor. Dus.

fchrijft men algemeen met, maar bij verlen- *

ging mede; zoo ook gebruikt men in abt de

t, maar in abdij , abdisfe de d: de fchrijfwijze

toch van abtdij, abtdis, die men wel eens

aantreft, is eene ware misfpelling. Desgelijks

vordert het algemeene gebruik de / in ant

woord, fchoon het van ant afgeleide ander op

de d wijst.

$. 187. Gelijk de d, zoo hield men oud

tijds ook de g voor te zacht, om eene letter

greep te. duiten, of bq het fluiten op een'
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harden medeklinker gebruikt te worden. Me»

fchreef dus dach, /lach, dracht , klacht enz.,

fchoon het meervoud dagen en /lagen, en d*

adeiding der laatfte van dragen, klagen de g

zou vereifchen. Sedert lang echter is men vrij

algemeen van deze gewoonte afgegaan, en heeft

de g, waar dezelve zich bij verbuiging, of

in de adeiding vertoont, tot duitletter, en bij

het fluiten op een' harden medeklinker gebe

zigd. Men volge dan dit gebruik, en fchrijve,

overeenkom ilig daarmede, dag, /lag, dragt,

klagt enz. Doch , zoo dikwerf de g , om de

genoemde redenen , niet duidelijk gevorderd

wordt, gebruike men in de opgegevene geval

len de ch, als welke, om hare fcherpheid, aan

de natuurlijke uitfpraak beter beantwoordt.

$. 188. Ten aanzien der v en z eindelijk

merken wij aan, dat het nagenoeg eenparige

gebruik van vroegeren en lateren tijd dezelve

te zacht gekeurd ' heeft , om tot duitletter te

dienen, of voor eenen harden medeklinker ge

plaatst te worden. Men fchrijve dus geef,

neef, gij, hij keft, alsmede glas, raas, lees ,

gij , hij leest enz. , offchoon men geven , ne

ven, leven, glazen, razen, lezen zegt en

fchrijft. Voorts zij omtrent de v nog aange

merkt, dat dezelve, hoezeer zij ook, aan het

begin eener lettergreep achter een' harden me

deklinker komende, eenigermate naar de /

zweemt , echter daarmede niet verwisfeld wordt.

Men fchrijve dus ontvangen, ontvenken, niet

Qntfangcn, ontfonken.

$. 189. De naauwkeurige onderfcheiding der

z en ƒ is een volftrekt vereischte eener goede

/pelling. Somwijlen echter is die Oiiderfchei-

G $ ding
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ding voor het niet zeer geoefend oor moetje-

lijk ; weshalve men , tot dat einde , op den voor

gang der netfte fchrijveren zorgvuldig acht

geven, of zich van eenig woordenboek voor

de fpelling bedienen moet. Een' enkelen regel

Hechts kunnen wij hier voordragen, hierin ge

legen, dat de uitgang fel, die zich in bak/ei',

maakfel, fchepfel, en vele andere woorden

voordoet, met de j, niet, gelijk wel eens ge-

ichiedr, met de zt moet gefchreven worden.

». Over de verdubbeling der medeklinkers.

$. 190. 't Geen wij boven ($. 1*1.) om

trent de verdubbeling der i gezegd hebben,

geldt insgelijks omtrent de verdubbeling der

ch, in de Woorden ligchaam, lagchen en meer

dergelijke. Ja zelfs wordt dezelve zoo vol-

ftrekt gevorderd , dat zonder haar de woorden

den vereischten klank misfen. Immers la ■ chen,

li- chaam beantwoorden even weinig aan de

gebruikelijke uitfpraak dezer woorden met eene

korte voka?.l, als li- gen, bi-den, zi-ten aan

die van liggen, bidden , zitten zouden beantwoor

den. Wat betreft de wijze van verdubbeling

des medeklinkers in de genoemde woorden ,

het zou zeker eigenaardiger en met de gewone

'herhaling der ch , lachchen , lichchaam fchreef;

dan het gebruik heeft, waarfchijnlijk om de

dubbelvormigheid der ch, gewild, dat men de

g tot verdubbeling van den klank voor dezelve

zou plaatfen ; en hierin behoort men aan het

zelve te wille te zijn.

§. 191. Gelijk de verdubbeling van den me.

dat men, met

1 de
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deklinker in de voorgeftelde woorden volftrekt

noodzakelijk is , zoo is dezelve in andere ,

waarin zij wel eens gebruikt wordt, overtol

lig, ja ongerijmd. Dit laatfte geldt omtrent

lagen, voor lach, pogcht , voor pocht vau

fogchen enz. Overtollig is mede de plaatfing

der g voor de ch in huigchelen, juigchen,

waarvoor men huichelen, juichen moet fchrij»

ven, gelijk ook de herhaling der s in eisfehen,

hersfen, fchansfen, kansfen, kersfen, fchorsfen

en meer dergelijke , waarvoor men beter eifchen ,

herfen , fchanfen , kanfen , kerfen , fchorfen enz.

felirijft. Desgelijks is eene enkele s genoegzaam

in afern , hrafem , wafem , deefem , bloefcm ,

geefel enz., eene enkele ƒ in oefenen, twijfe

len. Eindelijk verdienen ook zij geene navol

ging, die in deelwoorden, op d of t eindi

gende, die letter bij de verbuiging verdubbe

len , en dus gehaatte van haten , gemeldde

van melden, in plaats van gehate, gemelde

fchrijven; welke laatfte fchrijfwijze aan de uit

fpraak volkomen voldoet, en door het alge-

meene gebruik van vroegeren en lateren tijd

gewettigd is. • . .

C. Algememe regelen voor de fpelling.

I. Over de uitfpraak, afttiding, het gebruik ,

en de •welluidendheid,

%. 191. Het fchrijven is niets anders,. dan

eene fchriftelijke nabootfing van de fprank of

het gefprokene. Hieruit volgt , dat de uitfpraak

de eerfte en natuurlijke grondregel der (peiling

is. Men kan echte* niet de uitfpraak in 't
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algemeen , maar alleen eene zuivere en he-

fchaafde uitfpraak daarvoor erkennen. Dan , om

-de uitfpraak zuiver te doen blijven , is bet

noodig, dat de adeiding zoowel haar, als de

fpelling regele. Men moet derhalve, bij eene

gezuiverde en befchaafde uitfpraak, tevens de

afleiding voor rigtfnoer der fpelling aannemen.

$. 193. Gelijk tot het denkbeeld eener zui

vere uitfpraak behoort, dat daarbij alle klan

ken , die het wezen van een woord uitmaken , ,

zoo veel mogelijk, onderfcheiden en met het

hun eigene geluid gehoord worden , zoo moet

eene goede fpelling insgelijks alle die klanken,

met de hun eigene teekenen , naauwkeuiig voor

het gezigt afbeelden. Hiertoe is vooral het

achtgeven op de adeiding noodzakelijk, daar de

uitfpraak fomwijlen in naauwkeurigheid van

aanwijzinge te kort fchiet. Zoo , bij voorbeeld ,

maakt de uitfpraak het niet of naauwelijks ken

baar, dat in antwoordde, den onvolmaakt ver-

ledenen tijd van antwoorden, eene dubbele d

gevorderd wordt. Ook zijn er gevallen, waar

in adeiding en uitfpraak meer of min in ftrijd

zijn, en de eerfte boven de laatfte moet gel

den. Zoo zou , bij voorbeeld , in dragt , klagt ,

magt de eh, van wege hare meerdere fcherp-

te , aan de uitfpraak beter voldoen , dan de g ;

doch de adeiding der genoemde woorden van

dragen, klagen, mogen wil» dat men dezelve

met eene g fchrijve.

$. 194. Men moet echter niet al te zeer

aan de adeiding vasthouden , maar integendeel

daar, waar zorg voor duidelijkheid en vast

heid der tale zulks veroorlooft, zich naar de

algemeene uitfpraak fchikken. Dus volge men
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de laatfte in het fchrijven van thans, door

gaans , volgens , willens en wetens enz. , in

plaats van thands , doorgaands enz. , gelijk de

afleiding zou vorderen. Desgelijks fchrijve men ,

ter voldoening aan de uitfpraak , anderdeels ,

eenigzins , fchoon men eensdeels, geenszins

fchnjft, en late ook in oudtijds en eerstdaags,

de s, die de uitfpraak verwerpt, achter de

eerfte lettergreep weg. Niet minder zij men

der uitfpraak te wil in de verwisfeling van n

vül, van g in k, welke zij doet hooren in

middelbaar , middellandsch , middelweg enz. ,

mitsgaders in afhankelijk , aanvankelijk y Jto»

ninklijk en oorfpronkelijk.

J. 195. Ook het gebruik, of, met andere

woorden , die wijze van fpreken en fchrijven ,

welke door het grootfte en geoefendfte gedeelte

der natie eenparig wordt in achtgenomen,

heeft billijkerwijze grooten invloed op de fpel-

ling. Zoo zegt en fchrijft men algemeen der

tien, veertien, in plaats van drietien, vier-

tien, gelijk de afleiding zou vorderen. Zoo

verkiest het gebruik nooddruft , voor nuoddurft ,

vorst (koude) voor vrost, fchoon druft van

derven, vrost van vriezen afkomftig is. Men

volge dan ook het gebruik in het fchrijven

van bevorderen, verfchil, onverfchillig , ge-,

brekkig, overtollig , insgelijks., . weleer", lesfe-

naar enz. —• waarvoor fommigen, door eene

te ver getrokkene zycht tot regelmatigheid en .

het volgen der afleiding, de geheel ongewone

fpelling van bevoorderen, verfchetl, onverfche- .

Mg* g^ekig, overtollig, eensgelijks, wijleer y

letenaar enz. hebben willen invoeren.

§. 19$. Een vierde hoofdregel der ïpelling

Sebiedt ook op de welluidendheid, of op de



110 Nederduitfche Spraakkunst,

gemakkelijkheid en aangenaamheid der uitfpraak

acht te geven. Dezelve heeft grooten invloed

op ons taalgebruik , zoo ter weglating , als ter

invoeging van eene letter, als blijkt uit meest

voor meerst., best voor betst, elders voor el-

Iers , minder voor minncr , boender voor boe-

ner van boenen, tweederlei , driedtrlci enz. voor

tweeërlei^ drieërlei, en vele anderen. Intusfchen

mag men haar gezag niet willekeurig doen gel

den, maar alleen voor zoo verre de regelmaat

en het achtbare taalgebruik zulks vorderen.

$. 197. Regelmaat en taalgebruik beide

pleiten voor de invoeging van d in woorden ,

welke den uitgang er achrer de r hebben, als

duurder, hoorder, zwaarder enz, — Daaren

tegen is die invoeging niet algemeen gewettigd

in woorden, welke denzelfden uitgang er ach

ter de / of n hebben, als feller , fneller , be

diller , dunner, kleiner, fchooner enz Men

late derhalve in deze woorden de d weg, met

uitzondering van die, waarin het gebruik hare

inlasfching ftellig gebiedt, als boender, dien

der, minder enz. Ook de / w«>rdt dikwerf

tot ©nderfteuning der uitfpraak aangenomen,

als in mijnentwege , uwentwege, allenthalve enz.,

gelijk mede in bekentenis, erkentenis, gebeur

tenis enz.

$. 198. Geene invoeging echter tot bevorde

ring der welluidendheid (trekt zich verder uit dan

die der zachte e. Men ontdekt dezelve in de

woorden huwelijk , willekeurig enz. , gelijk ook

in alle of bijna alle die op aar, ling ,

. . of

.(*) Van de woorden op ling namelijk nemen

die, welke dien uitgang achter de, r hebben, de

zachte e niet *an, als huurling, leerling enz.
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of nis, uitgaan , als: ambtenaar, hoevenaar , Ao-

veling, vendeling, vreemdeling, geheugenis ,

gevangenis enz. Dezelfde invoeging vertoont

zich in de bijvoegelijke naamwoorden , op lijk en

loos uitgaande ; waaromtrent wij echter , oal

de uitzonderingen, welke hier plaats hebben,

eenige nadere bepalingen moeten opgeven.

§ 199. De inlasfching dan der zachte e

wordt gevorderd:

.1. In woorden, die met de b, oï p op de /

Muiten , als : hebbelijk , hopeloos enz.

2. In die , welke de d, of t voor de / hebben ,

als : vriendelijk , hartelijk , radeloos enz.

3. In die, waarin de ƒ op de / ftuit, als:

liefelijk , jlraffeloos enz. , met uitzondering

van vergeeftijk.

4. In die , welke met de g op de / flui

ten, als: bedriegclijk , geneegelijk , zorge-

r loos enzk:

5. In die, waarin lijk op de tweeklanken

aai , oei , of ui volgt, als: fraaijelijky

verfoei)'elijk, luijelijk enz.

6. In die, welke de k voor de / hebben, als:

gemakkelijk , fchrikkelijk , fprakeloos enz. «

7. In die , waarin de / door de m wordt voor

gegaan, als: namelijk, toomeloos enz.

8. In die , waarin de n , als fluitende eene let

tergreep met eene korte vokaal, de / voor

opgaat, air: minnelijk, zinneloos enz.

9. In die, welke den uitgang lijk achter dé

s hebben, als: gewèsfelijk, wijsfelifk enz.

Hiervan echter zijn geneeslijk en verkieslijk

uitgezonderd.

10. In die, waarin fch de / vooropgaat, als:

menfchelijk , vleefchelijk enzJ. .:

II.
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li. In die, welke met de * op de / fluiten ,

als: gruwelijk, vrouwelijk, trouweloos enz.

,$. 200. Daarentegen wordt de zachte e niet

ingevoegd :

1. In woorden , die eene / voor den uitgang

lijk of loos hebben, als: fellijk, zielloos enz.

*. In die , waarin de n , als dotletter van eene

lange en depende lettergreep, op de / fluit,

als: aanzienlijk , pijnlijk, gewoonlijk enz.

3 In die, welke met eene r op de / duiten»

als : gevaarlijk , fioorloos enz.

*. Over de onderfcheiding van gelijkluidende t

doch in beteekenis verfchillende woorden.

$. aoi. Bij de voorgedragene algemeene re*

gelen der fpeiling hebben fommigen nog een*

vijfden willen voegen, hierin beftaande» dat

men gelijkluidende , doch in beteekenis verfchil-

lende woorden , zoo veel mogelijk , door de

fpelling moet onderfcheiden. Doch deze regel,

welks opvolging Hechts eene geringe , en groo-

tendeels ingebeelde aanwinst van duidelijkheid

sou geven, kan in de meeste gevallen geheel

niet , en in de overige niet , dan door het vol»

gen van geheel willekeurige bepalingen , worden

in acht genomen. Hoe toch zal men de woor

den arm (behoeftig) en arm Cdeel van het

menfchelijk ligchaam); bleek (van kleur) en

bleek ( linnenbleek ) ; boot (vrouwelijk tooifel)

en boot ( fchuitje ) ; enkel ( van een ") en enkel

(van den voet); loof bladeten) en loof (moe-

de); en honderd andere met mogelijkheid door

de fpelling onderfcheider t En wat betreft de

door fommigen voorgeftclde onderfcheidingea
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van jagt (het bedrijf van jagen') en jacht

(een vaartuig); van agt (telwoord) en acht

( in achtgeven enz. ) ; van dagen ( meervoud

van dag) en daagen (werkwoord); van het

leven en leeven (werkwoord) en uicer derge

lijke, deze zijn inderdaad lourer willekeurig,

als noch in de uitfpraak, noch in de adeiding

gegrond, en voor een gedeelte zelfs ftrijJig met t

de beginfelen eener goede fpelling. Men late

dus, om al het aangevoerde, dezen regel over

't geheel , als ijdel en onbegaanbaar met eene

gezonde taalkunde, varen, en fchrijve in de

aangevoerde voorbeelden het tweederlei jagt

met eene g9 als beide afkomftig van jagen;

jicht (telwoord) en acht (in acht geven) bei

de met ch ter voldoening aan de uiifpraak,

daar de adeiding in geen der beide woorden

eene g vereischt; dagen (van dag) en dagen

(werkwoord); het leven, en leven (werk

woord) enz. met eene enkele a en e, in over

eenkomst met de regelen, die wij boven om

trent de vokaalverdubbeling hebben voorgedra

gen.

§. 2oï. In eenige gevallen intusfehen heeft

het gebruik eene grootendeels willekeurige on-

derfcheiding der fpelling reeds zoo zeer gewet

tigd , dat het dwaasheid zijn zou , zich daar

tegen te verzetten. Hiertoe behooren ligt (in

tegenftelling van zwaar) en licht Cvan de zon

enz.); hart (deel van het menfchelijk liechaam)

en hert ( een bekend dier ) ; neg ( verbindend

voegwoord) en noch (ontkennend voegwoord);

dog ( een hond ) en doch ( maar ). De laatlte

onderfcheiding is tevens zoo in de uitfpraak,

als in de regelmaat der tale gegrond, welke

H in
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in het eerstgenoemde dog ecne g yordertt om,

het meervoudige doggen.

D. Over de /peiling van woerden, welke uit

andere talen ontleend zijn.

$. 203. Er is in onze taal, gelijk in alle

talen, 'een aantal woorden voorhanden, welke

niet oorfpronkelijk tot dezelve behóoren, maar,

Üóor verschillende aanleidingen , uit andere talen

daarin zijri overgenomen. Voor zoo verre dé;

ze woorden,' door langdurigheid en algemeen

heid van gebruik zoo in het fchrijven als fpre-

ken, der tale zijn ingelijfd, en in dezelve het

burgerregt verkregen hebben, zijn zij meestal,

om goede redenen, in hunne fpelling aan Ne-

derduittche " woorden gelijkvormig gemaakt.

Van dien aard, bij voorbeeld, zijn de woorden

kerker , kasteel , paleis , lantaarn , bisfehop ,

'leek, kamer , tafel, 'tempel, wijn, klooster,

troon, engel, kanaal, diaken, predikant en

honderd andere. '

" $, 204.. Eenige woorden nogtans zijn er

mede tot de' genoemde kl'asfe van' in de taal

ingelijfde woorden behoorende , waaromtrent

èenig" verfchil van fchrijfwijze plaats heeft. Ik

bedoel de woorden 'kanaal-, koor, punt, kleur,

karakter, klasfe , fingel, feraf-, profeet, troon ,

fchepter ,' kahfdier, kantoor', 'triumf^ 'waac-

vVor 'men wtl ' eeris ' canaal, chóor, pimB,

koleur, charakter, of charaSter , cJasfe, cini-

'gel', ferdph , profeet , th.roon, fcepte'r óf fepter ,

'canceüer, comptoïr , triumph vindt gefchreveni

Öan de eerfte' fchrijfwijze verdient verre weg

dc voorkeur, daar de genoemde woorden, fis'
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öert lang, ook in de fchrijfual algemeen zijri

aangenomen, en verre de meeste voor geene

verwisfeling met een oorfprohkelijk Nederduitsch

woord vatbaar zijn. Oqk het fchfijven van

feniks voor phphix heeft geené zwarigheid.

Tusfchen filo/oef of philofoof behoeft naauwe-

lijks eene keuze gedaan te worden , daar wij

hiervoor een eigen Nederduitsch woord , dat van

'wijsgeer namelijk i bezitten.

$. 205. Er zijri echter eenige woorden vafi

vreemde herkomst i welke het algemeene ge

bruik niet of aithans niet volkomen , als Neder-

duitfche , wil gefchreven nebben , niettegenfiaaii-

de zij ia ónze taal het burgerregt verkregen

hebben. Hiertoe behooren cedel t , ceder , ie/j

cement, cijfer , cijns, cipier*, cirkel, citer 4

oceaan, cilinder,, cimbaal, cipres, in welke

allen het uithéemfche. letterteeken c zijne plaats

behoudt. In , de drie laatfte nogtans meenen

wij^ dat de Nederduitfche i met regt de plaats

der Latijnfche y vervangt, daar het gebruik

meer voor., dan tegen die verwisfeling pleit;

Hetzelfde is tóepasfelijk op nimf voor nymfq

van net Latijnfche nympha. Öm gelijke reden

pok wordt in citer achter de t de h wegge

laten , welke zich in het Latijnfche ciiharm ver

toont. Wat eindelijk de woorden chaos , Chris

tus en Christenen betreft, .waarvoor men wel

eens kaos , Kristus en Kristenen , gefchreveri

•vindt, men doet bestj met daarin de ch te be

houden.

§. 206. Als èerié middelklasfe uitmakend*

tusfchen Woorden , uit andere talen in de onze'

ingelijfd , en eigenlijk gezegde vreemde woorden «

tan men zulke woorden aanmerken, die, of*

H a fchooii
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fchoon wel bezwaarlijk voor echt Nederduit-

fche te venvisfelcn, echter in den fchrijfdijl

minder voorkomen , en hunne uitheemfche af

komst terftond aan den dag leggen. Van dien

aard zijn apotheker, genie, commisfaris , pro

cureur, officier, request , quitantie, advocaat,

fiscaal en meer dergelijke, in welke de oor-

fpronkelijke en van ons taaleigen afwijkende

fpelling behouden wordt. Wil men echter , met

Wagenaar en anderen , in advocaat , fiscaal de

Nederduitfche k de plaats der c doen vervan

gen , er is tegen die verwisfeling weinig of

geene zwarigheid , fchoon dezelve niet als

noodzakelijk is aan te merken.

§. 207. Er blijft ons nog overig, iets om

trent de eigenlijk gezegde vreemde woorden in

het midden te brengen. Deze zijn, of dusge

naamde basterdwoorden, of den Nederlanderen

vreemde eigennamen. De eerfte behoorden ei

genlijk «ene taal, 200 rijk in nadrukkelijke

woorden , als de onze , nimmer te ontderen.

Meent men echter zich daarvan , in een enkel

geval, te moeten bedienen, zoo late men de

zelve, met verandering alleen van den uitgang,

hunnen oorfpronkelijken vorm, zoo veel moge»

lijk , behouden , en fchrijve , bij voorbeeld , ju~

Jlitie, executie, exempel enz.

\. ao8. Meer valt omtrent de vreemde ei

gennamen aan te merken. Ook in deze late

men , onder eenige bepalingen , de oorfpronke-

liike fpelling onveranderd, en fchrijve dus Cato,

Cicero, Cyprus, Cyrus, Alexander, Xerxes ,

Rhodus , Timotheus , Horatius enz. Tot de

bedoelde bepalingen behoort vooreerst het ver-

wisfelen van zulke zamenvoegingen van klan

ken,
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ken , die aan onze taal geheel vreemd zijn ,

niet eene Nederduitfche klankteekening, welke

daaraan het naast bijkomt. Zoo gebruike men

voor de uitheemfche tweeklanken ae en oc, in

jfegypte, Cacfar, Judaea, Croefus , Phee-

bus enz. de enkele c, en fchrijve dus Egypte t

Ce/ar, Judea , Crefus , Phebus enz. Onze

taal toch kent geen' gemengden klank van ae,

en onze tweeklank oe wordt geheel anders uit*

gefproken , dan de uitheemfche. De ph , met

onze ƒ gelijk ftaande , worde daarentegen be

houden in de woorden Phebus, Phaëton, Phi-

tippus, Phrygie en meer dergelijke, omdat dit

klankteeken , fchoon mede niet tot onze taal

behoorende, echter door het gebruik in zijne

waarde genoeg bekend is. Doch in Jozef,

Filips gebruike men de ƒ, omdat deze namen

als inlandfche kunnen befchouwd wonlen. —

Desgelijks benoude men de c, die bij de La

tijnen voor k geldt , in de onder ons wel ge

meenzame, doch met een' uitheemfchen uitgang

gefchrevene namen Qatharina, Cornelia en Ja-

cobus, als mede in de oorfpronkeliik Griekfche

benamingen Codras, Corintke, Colosfe enz.

Daarentegen vorderen de eerstgenoemde de kt

wanneer men daarvoor, met weglating van

hun' Latijnfchen uitgang , Jakob , Katrijn enz.

fchrijft.

§. 209. Eene tweede bepaling van den voor

geleiden hoofdregel gebiedt de weglating van

zulke bijveegfelen , welke aan onze taal geheel

vreemd zijn , als van de h in de Hebreeuwfche

woorden Jehovah, Selah, waarvoor men Je

hova, Sela fchrijve. — Eene derde bepaling

eindelyk gedoogt de verwisfeling van onderling

H 3 ver



ut tiedtrduitfche Spraakkunsti

verwantfehapte letteren, om daardoor de fpel*

ling naauwkeuriger aan de uitfpraak te doeri

beantwoorden. Dus verwisfele men de s der

Latijnen , welke bij hen , zoo voor den zachten j

als fcherpen klank , gebruikt wordt j met onze

zachte z in woorden, welke den zachteren

klank doen hooren , als in Azie , Jeruzalem ,

Jezus , Mozes en dergelijke. Men ftrekke ech

ter die verwisfeling niet tot Romeinfche eigen

namen uit, maar behoude daarin de s , als

Cefar, Cefarea enz.

§. 210. Ten laatfte zij omtrent de uitgan

gen van vreemde eigennamen nog met een woord

aangemerkt, dat dezelve, met uitzondering van

eenige genoeg bekende namen van landen en

fteden, doorgaans onveranderd blijven. Den

dichteren kan wel de vrijheid niet betwist wor

den, om, naar vereisch der maat, Homter ,

Pindaar, Admeet, Afstierf, Heieen , en derge-'

lijken , Voor Homerus , Pindarus , Admettts ,

Minerva, Helena enz. te fchrijven, doch in

ongebondene rede wordt die verwerping niet

geduld , en heeft geene plaats dan in langere

woorden, als Qiiintiliaan^ Vespafiaan en wei*

nige andere.

BtAÜ.
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